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– Облыста білім беруге қолжетімділік-
ті қамтамасыз ету және жайлы жағдай 
жасау – аса маңызды шара. Осы салада 
инфрақұрылымды дамыту бойынша бел-
сенді жұмыс жасалуда. Биыл жаңадан 2 
мектепке және 5 мектепке қосымша ғи-
марат, екі спортзал құрылысы аяқталуда. 
«Жайлы мектеп» жобасы аясында жаңа-
дан 11 мектептің құрылысы басталды. 
Алдағы екі жылда 18 заманауи мектеп 
ашылады. Облыс орталығында Оқушылар 
сарайының құрылысы басталды. Биыл 
115 нысанға 5,5 млрд. теңге көлеміндегі 
қаражат бөлініп, жөндеу жұмыстары жүр-
гізілді. 17 іргелес қазандық қауіпсіз жерге 
шығарылды, – деді аймақ басшысы Ер-
мағанбет Бөлекпаев. 

Кеңес отырысында өткен оқу жылы-
ның қорытындысы және жаңа оқу жылын-
дағы негізгі міндеттер туралы облыстың 
білім басқармасы басшысы Гүлсім Қо-
жахметова баяндап берді. 

Өңірде мектепке дейінгі білім беру 
саласында жыл соңына дейін 2 жастан 6 
жасқа дейінгі балаларды балабақшамен 
қамтуды 79,5 пайыздан 82,6 пайызға де
йін ұлғайту көзделген. Аймақта балабақ-
шаларда 38 мыңға жуық орын, 411 мек-
тепке дейінгі ұйым жұмыс істейді. Биыл 
10 мектепке дейінгі ұйымда 2320 орын 
ашу жоспарланған. Қазірдің өзінде 1379 
орын ашылыпты. 

– Балабақшалар желісі көбінесе жеке 
инвестицияларды тарту есебінен дамып 
отыр. Соңғы 10 жылда ашылған жаңа 

Білім саласындағы басымдық
Облыс әкімдігінде өткен кеңейтілген кеңес отырысында аймақтағы білім 

беру жүйесін дамытудың негізгі бағыттары және алдағы оқу жылына ар-
налған жоспар талқыланды. Онда балабақшаларда орын санын көбейту, орта 
білімнің жетістігі, инклюзивті білім беруді дамыту, техникалық және кәсіптік 
білім беру, мұғалім тапшылығын жою және білім беру саласындағы сыбайлас 
жемқорлықтың алдын алу мәселелері қамтылды.

Гүлнұр СЕРІКЖАНҚЫЗЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

орындардың 97,6 пайызы жекеменшік 
ұйым есебінде. Шет, Бұқар жырау аудан-
дарының білім бөлімдері жеке инвестици-
яны тарту бойынша белсенді жұмыс жүр-
гізді. Жыл сайын жаңа мектепке дейінгі 
ұйымдар ашып, тұрғындарды жұмыспен 
қамтуда. Осы жылы 230 жаңа орын және 
50ге жуық жаңа жұмыс орны ашылды. 
Біз жеке инвестицияларды тарту бой-
ынша жұмысты жалғастырамыз, – деді 
басқарма басшысы. 

Сондайақ, 2024 жылы жеке инве-
стордың есебінен 140 орындық балабақ-
ша, Қарағанды, Приозерск қалаларында 
мемлекеттік балабақшалар салу жұмысы 
басталғаны айтылды. Балқашта бұрынғы 
емхана ғимараты орны босап, 280 орын-
дық балабақшаға айналған.

Облыста мектепке дейінгі ұйымдарға 
бара алмайтын балалардың атааналары-
на көмек беруге арналған 102 консульта-

циялық пункт жұмыс істейді, оның 28і 
биылғы оқу жылында ашылған. Басқар-
ма басшысы Гүлсім Қожахметова келесі 
жылы тағы 22 консультациялық пункт 
ашылатынын айтты. 

Педагогика және медицина –
түлектер көп таңдаған сала 
Сондайақ, оқушыларға ерте жастан 

кәсіптік бағдар беру мәселесі де қалыс 
қалмады. Бүгінде облыстың 30 инновация
лық мектебінде болашақ дәрігерлер мен 
мұғалімдер даярлайтын медициналық және 
педагогикалық сыныптар жұмыс істейді. 
Бұл оқушыларды ерте кәсіптік бағдарлау
ға бағытталған «Медицинаға қадам» және 
«Педагогикалық сынып» жобасы аясында 
мүмкін болып отыр. Оның қатысушылары 
бейінді колледждермен және жоғары оқу 
орындарымен тығыз жұмыс жасайды. 

Нәтижесі де айтарлықтай. Гүлсім Қо-
жахметованың айтуынша, биыл 9 және 11 
сынып бітірген 178 түлек педагогикалық 
мамандықтарға оқуға түскен. Оның 130ы 
білім грантына ие болды. Ал, 57 түлек ме-
дициналық мамандыққа түскен, оның 33і 

білім грантымен оқиды. 
– «Дарын» облыстық маманданды-

рылған мектепинтернатының 21 түлегі 
педагогикалық мамандықты таңдап, білім 
грантына ие болған. Ә.Бөкейхан атындағы 
мектеплицейі мен М.Жұмабаев гимна-
зиясының 15 түлегі медициналық маман-
дықтарды таңдады, оның 11і грантқа 
түсті, – деді білім басқармасының басшы-
сы Гүлсім Шабданқызы. 

Жиын барысында ерекше білім беру қа-
жеттілігі бар балалар үшін білім беру қы-
зметінің қолжетімділігін қамтамасыз етуге 
бағытталған шаралар да айтылды. Бұл екі 
бағыт бойынша жүзеге асырылуда. Олар 
– арнайы білім беруді дамыту және инклю-
зивті білім беру үшін жағдай жасау. 

Күні кеше Саран қаласында түзету 
кабинеті өз жұмысын бастады. Жаңа оқу 
жылында Теміртауда екі арнайы балабақ-
шада қосымша топтар ашылды. Оқу жылы-
ның соңына дейін Қарағандыда тағы бір 
ПМПК ашылады. Бұл ерекше білім беру 
қажеттілігі бар балалар үшін арнайы түзе-
ту көмегін қамту және кезекті азайту мақ-
сатында жасалып отыр. 

– Мектептер базасында облыстық 1 ре-
сурстық орталық, «Болашақ» корпоративті 
әдістемелік сүйемелдеуімен 6 инклюзияны 
қолдау кабинеті жұмыс жасауда. Бұл – жет-
кіліксіз. Инклюзияны қолдау кабинеттері 
барлық мектептерде жұмыс жасауы тиіс. 
Сондықтан, біз Оқуағарту министрлі-
гімен және «Қазақстан халқына» қоғам-
дық қорымен бірлесе жұмыс атқарудамыз. 
Жыл соңына дейін қордың арнайы білім 
беру ұйымдарын жарақтандыру жөніндегі 
бағдарламасы аясында «Қазақстан халқы-
на» қоры 294 млн. теңге көлемінде қаражат 
бөліп, облыстың 9 арнайы мектеп кабинет-
терін жабдықтайтын болады, – деді Гүлсім 
Қожахметова.
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Құрметті отандастар!
Қадірлі депутаттар және Үкімет мүше-

лері!
Қазақстан Республикасы Конституция

сының 59бабына сәйкес VIIІ шақырылым
дағы Парламенттің екінші сессиясын ашық 
деп жариялаймын.

Құрметті депутаттар!
Баршаңызды кезекті сессияның ашы

луымен құттықтаймын! Жауапты қызмет-
теріңізге табыс тілеймін! Көктемдегі сайлау-
дан кейін Парламенттегі саяси партиялардың 
қатары көбейді. Депутаттар құрамы айтар-
лықтай өзгерді. Саяси партиялардың фрак-
циялары, бір мандатты округтан сайланған 
депутаттар да жұмысқа белсене кірісті. Олар 
көптеген заң жобасына бастамашылық етіп, 
өзекті мәселелерді батыл көтере бастады. 

Депутаттарымыз жазда да көп жұмыс 
атқарды. Небәрі екі айда 1200ден астам елді 
мекенді аралап, сайлаушылармен кездесті, 
тұрғындардың тыныстіршілігімен танысты.

Мен баршаңызға табысты қызметтеріңіз 
үшін шынайы ризашылығымды білдіремін. 
Жаңа сессияда жұмыс қарқыны бұдан да 
жоғары болады деп ойлаймын.

Құрметті отандастар!
Баршаңызға мәлім, мен жыл сайын ха-

лыққа Жолдауымды Парламент сессиясының 
ашылуында жариялаймын. Бүгінде бұл жақсы 
дәстүрге айналды. Мұның айрықша мәні бар.

Себебі дәл осы сәтте және дәл осы жерде 
билік тармақтарының барлық өкілдері бас 
қосады. Алдағы орта мерзімдік жұмыстың 
бағытбағдары айқындалады. Нақты тапсыр
малар беріледі, жаңа міндеттер жүктеледі. 
Парламент, Үкімет және басқа да құзырлы 
органдар тың қарқынмен іске кіріседі. Бір 
сөзбен айтсақ, мемлекеттік аппараттың үй-
лесімді әрі тиімді жұмыс істеуі үшін бұл 
ісшара өте маңызды.

Бүгінде менің бастамаларымның ба-

«Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары» 
Мемлекет басшысы ҚасымЖомарт Тоқаевтың Қазақстан халқына Жолдауы

сым көпшілігі жүзеге асты. Бірқатар жұмыс 
жалғасып жатыр. Осы орайда халықтың тұр-
мыс сапасына тікелей әсер еткен кейбір ша-
раларды атап өткім келеді. 

Мысалы, 2020 жылдан бері мұғалім-
дердің жалақысы екі есе өсті. Дәрігерлердің 
айлығы да айтарлықтай көбейді. Қазір олар-
дың табысы еліміздегі орташа жалақыдан 
әлдеқайда жоғары. Жұртқа зейнетақы жи-
нағының бір бөлігін пайдалану мүмкіндігі 
берілді. Миллионға жуық адам осы жобаның 
игілігін көрді – тұрғын үй мәселесін шешіп, 
баспаналы болды. «Жайлы мектеп» жоба-

сы аясында 400ге жуық мектеп салынады. 
Қазір ауылдық жерде 300ден астам денсау
лық сақтау нысаны салынып жатыр. «Ұлт-
тық қор – балаларға» жобасы қолға алынды. 
Соның арқасында жаңа жылдан бастап бала-
лардың есепшотына қаражат түсе бастайды. 
Игерілмей жатқан немесе заңсыз берілген 
8 миллион гектар жер мемлекет меншігіне 
қайтарылды.

Мен нақты іске асқан шаралардың бір 
бөлігін ғана атап өттім. Шын мәнінде, көп 
жұмыс атқарылды, болашақта да өз жалға-
сын табады.

Өздеріңізге мәлім, былтырдан бері 
елімізде ауқымды саяси жаңғыру жұмыстары 
жүргізілді. Небәрі бір жарым жылдың ішінде 
көптеген өзгеріс жасалды. Оған баршаңыз 
куә болдыңыздар, реформаны жүзеге асыру 
үшін белсенді түрде жұмыс істедіңіздер.

Қолға алған шаралар нәтижесінде билік 
тармақтары арасында тиімді тепетеңдік ор-
нады. Басқару жүйесі ықпалды Парламенті 
бар Президенттік республика үлгісіне көшті. 
Елімізде «күшті Президент – ықпалды Пар-
ламент – есеп беретін Үкімет» тұжырымда-
масы барынша орнықты. «Халық үніне 

құлақ асатын мемлекет» қағидатын нақты 
іске асыруымыз қажет. Бұл жерде Парла-
менттің рөлі ерекше.

Адам құқығын қорғау саласында маңыз
ды қадамдар жасалды. Әділдікті және заң 
үстемдігін орнату үшін ауқымды жұмыс 
жүргізіліп жатыр. Шешім қабылдау үдерісі-
не азаматтардың қатысу мүмкіндігі артты. 
Қоғамның саяси мәдениеті мүлде жаңа си-
патқа ие болды.

Алайда нағыз дамыған ел боламыз десек, 
саяси реформалармен шектеліп қалмауымыз 
керек. Осы жұмысты түбегейлі және жан
жақты әлеуметтікэкономикалық реформаға 
ұштастыру қажет.

Қазір әлемде геосаяси ахуал ушығып 
тұр. Соған қарамастан, ел экономикасының 
негізгі бағыттары бойынша көрсеткіштер 
өсті.

Былтыр Қазақстанның ішкі жалпы өнімі 
104 триллион теңге болды. Елімізге 28 мил-
лиард доллар тікелей шетел инвестициясы 
тартылды. Бұл – рекордтық көрсеткіш. Сырт
қы саудасаттық бұрын болмаған деңгейге, 
яғни 136 миллиард долларға жетті. Оның 84 
миллиарды – экспорт. Сыртқы қорымыз 100 
миллиард долларға жуықтады. Бұл, ең ал-
дымен, экономикалық тұрақтылығымыздың 
аса маңызды кепілі екені сөзсіз.

Әрине, басқа елдер де қарап отырған 
жоқ, олар да алға қарай ұмтылып, дамуда. 
Бір сөзбен айтқанда, жаһандық экономика 
және халықаралық еңбек нарығы түбегейлі 
өзгеруде. Технологиялық бәсеке қызып тұр. 
Барлық жерде ресурстар үшін талас жүріп 
жатыр. Климаттың өзгеруі, азықтүлік қа-
уіпсіздігі және демографиялық тұрғыдан 
орнықты даму ең өзекті мәселеге айналды. 
Бір сөзбен айтқанда, адамзат тарихында 
бұрынсоңды болмаған сынқатерлер мен 
түбегейлі өзгерістер дәуірі басталды.
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● ПРЕЗИДЕНТ ЖОЛДАУЫ – ЕЛ МҮДДЕСІ

Қарағанды аймағы өнеркәсіп ордасы 
болғандықтан, Мемлекет басшысының Қа-
зақстанда өндіруші өнеркәсіпті дамытудың 
ел үшін экономикалық өсудің сенімді көзі 
ретінде айтқан сөздері маған ой салды. Пре-
зидент ірі өндірістерге көршілес тұратын 
азаматтардың наразылығының артуына баса  
назар аударып отыр. 

Президент Жолдауында Үкіметке 
кәсіпорындардың технологиялық және эко-
логиялық жағдайын және жұмысшылардың 
денсаулығын сақтау жүйесін жақсарту үшін 
қатаң шаралар қабылдауды тапсырды. Ірі 
өнеркәсіптік кәсіпорындар кем дегенде бес 
жылда бір рет технологиялық және эколо-
гиялық аудиттен өтуі керек. Бұл дегеніміз, 
кәдімгі еңбек міндетіндегі техникалармен 
жұмыс жағдайын бақылауда ұстау. Апат-
тардың алдын алу болып табылады. Мемле-
кет басшысы бұл талап инфрақұрылымдық 
кәсіпорындарға да қатысты екенін атап өтті.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
2020 жылдан бері мұғалімдердің жалақы-
сы екі есеге өсті. Дәрігерлердің жалақысы 
да едәуір өскені рас. Қазір олардың табысы 
елдегі орташа жалақыдан едәуір жоғары. 
Азаматтарға зейнетақы жинақтарының бір 
бөлігін пайдалануға мүмкіндік берілді. Бұл 
шара миллионға жуық адамның әлауқатына 
пайдалы әсер етіп, олардың тұрғын үй мәсе-
лелерін шешуге мүмкіндік беруде.

Президент осы Жолдауда баяндалған 
барлық міндеттер үш жыл ішінде іске асаты-
нын және олардың ең қиыны үшін нақты қол 
жеткізу мерзімдері белгіленетінін атап өтті. 
Бұл қазірдің өзінде ертеңгі күнге сенімділік 
береді.

Д. ПОЛТАРЕНКО,
«Қазақстан азаматтары»

 қоғамдық бірлестігінің басшысы

Ертеңге
сенім 
сыйлайды

Кенші даңқы –
қара өлеңде
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(Жалғасы.  Басы 1-бетте)

Осындай аса маңызды шақта зор эконо-
микалық серпіліс жасауға еліміздің толық 
мүмкіндігі бар. Ол үшін біз біртіндеп жаңа 
экономикалық үлгіге өтуіміз керек. Бұл жұ-
мысты батыл жүргізуіміз қажет. Басты мақ-
сат – қағаз жүзіндегі биік жетістіктерге қол 
жеткізу емес, шын мәнінде халықтың тұр-
мыс сапасын жақсарту болуға тиіс.

Әділдік, инклюзивтік және үнемшілдік 
жаңа экономикалық бағдарымыздың өзегі-
не айналады.

Қазақстанның экономикалық дамуы-
ның жаңа парадигмасы еліміздің бәсекелік 
артықшылықтарын тиімді пайдалануға 
және өндіріс саласындағы еңбек, капитал, 
ресурс тар, технология сияқты негізгі фак-
торлардың әлеуетін барынша ашуға негіз-
деледі.

Жаңа экономикалық саясатта жүзеге 
асуы екіталай. Сондықтан ұзақ мерзімді 
мақсат қоюға болмайды.

Осы Жолдауда айтылатын міндеттің 
бәрі үш жылдың ішінде орындалуға тиіс. 
Ал аса күрделі міндеттерді жүзеге асыру 
үшін нақты мерзім бекітіледі.

Енді экономиканың құрылымына қа
тыс ты реформаның негізгі тұстарына тоқ
талайын.

Қазіргі ең басты міндет – еліміздің 
мықты өнеркәсіптік негізін қалыптастыру 
және экономикамыз өзімізді толық қамта-
масыз ете алатын жағдайға жету. Сон-
дықтан өңдеу саласын жедел дамытуға баса 
мән беруіміз қажет.

Біз ел тағдыры үшін айрықша мәні бар 
бірқатар жобаны жүзеге асыруымыз керек. 
Экономиканы әртараптандыру бұрынғыдан 
да маңызды міндетке айналуда. 

Бұл ретте металды терең өңдеу, мұнай
газ және көмір химиясы, ауыр машина жа-
сау, уранды конверсиялау және байыту, ав-
тобөлшектер және тыңайтқыштар шығару 
сияқты бағыттарға айрықша назар аударған 
жөн. Басқаша айтсақ, жоғары деңгейде өң-
делген өнім шығаратын кластер құру керек. 

Еліміздің туристік әлеуетін де пайдала-
ну керек. Туризм осындай серпінді жобалар 
қатарында болуға тиіс. Өкінішке қарай, осы 
маңызды саладағы жұмыс дұрыс атқарыл-
май жатыр, еліміз басқа мемлекеттермен 
салыстырғанда артта қалып келеді.

Жалпы, кемінде 15 ірі жобадан тұратын 
нақты тізім дайындалуға тиіс. Осы салада 
бұрын болған қателіктерді қайталауға бол-
майды.

Жобаларды тиімді қолдау шараларын 
және оларды орындау мерзімдерін нақты 
айқындау керек. Оны іске асыруға ше-
тел инвесторларын және еліміздің бизнес 
өкілдерін барынша тартқан жөн. Жұмысқа 
өзіміздің шикізатты, тауарлар мен кадрлар-
ды, басқаша айтқанда, барлық ішкі мүмкін-
діктерімізді пайдалану қажет.

Біз жаңа өнеркәсіп саясаты арқылы 
жаңаша даму үлгісіне көшуге тиіспіз.

Мемлекет ірі кәсіпорындармен бір-
лесіп, өндірістің барлық сатысы өз еліміз-
де болуын қамтамасыз етуі керек. Ол үшін 
өндіріс саласын реттейтін және ынталанды-
ратын түрлі тәсілдерді қолдану қажет. Өң-
деу өнеркәсібі шикізатты көңілге қонымды 
бағамен жеткілікті көлемде алуы керек.

Сонымен бірге реттелетін сатып алу 
кезіндегі өз тауарларымыздың үлесін арт-
тыру және офтейк жүйесін толық іске қосу 
қажет. Еліміздегі өнім өндірушілермен жа-
салатын офтейк келісімшарттардың үлесін 
кемінде 10 пайызға жеткізу керек. Бұл – 
жыл сайын 2 триллион теңге деген сөз.

Мен былтыр қолданыстағы жүйенің біт-
пейтін даудамай, жұмыстың ұзақ мерзім, 
ашық еместігі сияқты түйткілді мәселе-
лерін шешу үшін жаңа мемлекеттік сатып 
алу жүйесін енгізуді тапсырдым. Үкімет 
жаңа заң жобасын әзірледі. Бұл құжат бюд-
жет қаржысын үнемдеп әрі есеп бере оты-
рып жұмсауға септігін тигізуі керек.

Бір жағынан жаңа жүйе еліміздің кәсіп-
керлеріне одан әрі қолдау көрсетілуін және 
ең бастысы, қордаланған мәселелердің 
бюджеттен қаржыландыру арқылы шұғыл 
шешілуін қамтамасыз етуге тиіс.

Сатып алу үдерісі оңтайланып, қысқар-
тылады, «баға емес, сапа» қағидатына ба-
сымдық беріледі, яғни, демпингке тиімді 
тосқауыл қойылады және үдерістер толық 
автоматтандырылады. Мемлекеттік сатып 
алу жүйесіне алғаш рет «басынан бақай-
шағына дейін» жасау тәсілі енгізіледі.

Жұмыстың ашық болуын арыз ша
ғымдарды қараудың жаңа тәсілін қолдану 
және қоғамдық мониторинг институтын ен-
гізу арқылы қамтамасыз еткен жөн.

Соның нәтижесінде алдағы үш жылдың 
ішінде реттелетін сатып алу саласындағы 
жергілікті өнімдер мен қызметтердің үлесі 
кемінде 60 пайызға жетуге тиіс.

Қазір көптеген елдер ішкі нарықты 
қорғау шараларын белсенді қолданады. Да-
мыған мемлекеттердің өзі протекционистік 
өнеркәсіп саясатына көшті.

Дүниежүзілік сауда ұйымының бағала-
уынша, біздің елдегі ішкі нарықты қорғау 
деңгейі төмен, небәрі 128 тарифтік емес 
шара. Сондықтан біз саудасаттық саяса-
тында жаңа әрі батыл қадам жасауымыз 
керек.

Мемлекет отандық өнім өндірушілерді 
қорғауға міндетті. Бұл – біздің экономика-
мыз өзгелер үшін жабық деген сөз емес. 
Экономикамыз басқа елдерге әрдайым 

«Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары»

ашық болуға тиіс. Бірақ ұлттық бизнестің 
мүддесін қорғау керек.

Қазақстанда кен өндіру өнеркәсібі жақ-
сы дамығаны баршаңызға белгілі. Осы сала 
ұлттық экономиканың өсімін қамтамасыз 
ететін сенімді табыс көзі болып келеді. 
Болашақта да солай болуға тиіс. Көпте-
ген металдың әлемдік нарықтағы бағасы 
бұрынсоңды болмаған деңгейге жетті. 
Соған қарамастан ірі өндіріс орындарына 
жақын тұратын жұрттың наразылығы кү-
шейіп барады. Олар экология нашарлап, 
денсаулыққа зиян келтіріп жатқанын айтып, 
шағымдануда. Жұмысшылардың өндірісте 
мертігуі және қазаға ұшырауы көп болып 
кетті. Үкімет кәсіпорындардың технологи-
ялық және экологиялық ахуалын, денсау
лық сақтау жүйесін жақсарту үшін батыл 
шаралар қабылдауы қажет. Сондықтан ірі 
өндіріс кәсіпорындары 5 жыл сайын техно-
логиялық және экологиялық аудит жасауы 
керек. Бұл талап инфрақұрылым саласын-
дағы кәсіпорындарға да қойылуға тиіс.

Геологиялық барлау ісі айрықша назар 
аударуды қажет етеді. Еліміздің минерал-
ды шикізат базасын толықтыру үшін 2018 
жылы таукен саласын басқару мәселесіне 
қатысты жаңа заңдар қабылданды. Бірақ 
заң талаптары толық орындалмай жатыр. 
Соның салдарынан табиғи ресурсқа қанша 
бай болсақ та, көптен бері ауыз толтырып 
айтатын геологиялық жаңалық ашылған 
жоқ. Ахуалды дереу өзгерту керек.

Таукен саласын басқару жүйесін жуық 
арада жаңғырту қажет. Көптеген елде бұл 
саланы негізінен жеке компаниялар алға 
сүйрейді. Сондықтан ірі көлемде жеке ин-
вестицияларды тарту осы саланың әлеуетін 
ашуға барынша көмектеседі.

Ол үшін салық және реттеу шарттары 
өзгеріске икемді болуы керек. Өз қаржысы-
на геологиялық зерттеу жүргізген инвестор-
дың жер қойнауын пайдалану кезінде ба-
сым құқыққа ие болуын қамтамасыз еткен 
жөн. Жобаларды келісуге қажетті рәсімдер 
мен оның мерзімін кешенді мемлекеттік 
сараптама жасау және толық цифрландыру 
тәсілін енгізу арқылы екі есе азайту керек. 
Қазір еліміздің 1,5 миллион шаршы шақы-
рым аумағына геологиялық және геофизи-
калық барлау жасалған. Үкіметтің міндеті 
– 2026 жылға қарай оның көлемін кемінде 
2 миллион 200 мыңға жеткізу.

«Жаңа заманның мұнайына» айналған 
сирек және жерде сирек кездесетін металл 
кеніштерін игеру басты бағыттың бірі бо-
луы керек. Өзінің осы саладағы әлеуетін 
аша алған елдер келешекте бүкіл әлемнің 
технологиялық даму бағдарын айқындай-
тын болады.

Біз жыл соңына дейін саланы дамытуға 
қатысты нақты ұстанымымызды анықтап 
алуға тиіспіз. Өңдеу өнеркәсібін қолдау 
үшін шетелдің және еліміздің инвестор-
ларын бастапқы үш жылда салықтан және 
басқа да міндетті төлемдерден босатқан 
жөн. Бұл – өңдеу индустриясына айтар-
лықтай серпін беруге арналған өте маңыз-
ды шара.

Тағы бір маңызды мәселе – қорғаныс 
өнеркәсіп кешенін жанжақты нығайту. Бұл 
сала дамыған елдердің ұлттық қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету ісінде басты рөл атқарады.

Осы орайда импортқа тәуелділікті азай-
туға мүмкіндік беретін, жергілікті өнім 
үлесі жоғары өндіріс кешенін құру – аса 
маңызды міндет.

Біздің армиямыз жоғары технологиялы 
қаружарақпен және әскери техникамен, со-
ның ішінде бронды техникамен, ұшқышсыз 
басқарылатын ұшу аппараттарымен, қазіргі 
заманғы атыс қаруларымен жабдықталуға 
тиіс.

Техниканы шұғыл жөндейтін өндіріс 
орындарының қуатын арттырып, отандық 
кәсіпорындарға барынша қолдау көрсеткен 
жөн. Бізде оған қажетті материалдықтех-
никалық база, білік пен тәжірибе және ма-
мандар бар. Тек оларға құзырлы мекеме-
лердің тапсырысы керек.

Заманауи технология трансфертін жа-
сау және жаңа өндірістер ашу жұмысын 
жалғас тырған жөн.

Арнаулы қорғанысөнеркәсіп кешенін 
дамыту қоры арқылы өз кәсіпорындарымыз
ға тікелей қаржылық қолдау көрсетіледі.

Алдымызда тағы бір өте маңызды мін-

дет тұр. Біз агроөнеркәсіп кешенінде нақты 
серпіліс жасауымыз керек. Ауыл шаруа
шылығы саласының әлеуеті орасан зор. 
Бірақ біз қолда бар мүмкіндіктерді әлі де 
толық пайдаланбай отырмыз.

Қазақстанның айналасында өнім өткі-
зетін өте үлкен нарықтар бар. Онда сапалы 
азықтүлік өнімдері тапшы. Қазақстанның 
стратегиялық мақсаты – Еуразия құрлығын-
дағы басты аграрлық орталықтың біріне ай-
налу. Осы мақсатқа қол жеткіземіз десек, ең 
алдымен, өнімді жоғары деңгейде өңдеуге 
көшуіміз қажет. Онсыз болмайды. Біз ал-
дағы үш жыл ішінде агроөнеркәсіптегі өң-
делген өнім үлесін 70 пайызға жеткізуіміз 
керек. Бұл – нақты міндет. Жұртты өнім 
өңдеуге ынталандыру керек. Ол үшін салық 
саясатын қайта қарау қажет.

Бұл салада ірі компаниялар көбірек бол-
са, нақты серпіліс жасауға болады. Біз экс-
портты ұлғайта отырып, ішкі нарықты да 
ұстап тұруымыз керек. Сондықтан еліміз-
ге сапалы өнімді қажетті көлемде тұрақты 
ұсына алатын кәсіпорындар қажет. Отан-
дық агрофирмалардың ірі компаниялар 
қатарына кіргені жөн болар еді. Сондайақ 
өзара тиімді шарттарды ұсынып, бұл жұ-
мысқа халықаралық корпорацияларды бел-
сенді түрде тарту керек.

Ет, сүт, астық өнімдерін терең өңдеу 
және өндірістік жылыжай шаруашылықта-
рын дамыту сияқты біз үшін болашағы 
зор бағыттарға басымдық берген абзал. 
Сонымен бірге өз еліміздегі ауыл шару-
ашылығы кәсіпорындарының әлеуетін қа-
перден шығармаған жөн.

Осы ретте 100ден астам ірі сүттауар 
фермасы салынып жатқан Солтүстік Қа-
зақстан облысының жетістіктері көпке үлгі. 
Шаруалардың тәжірибесі мол, жемшөп 
қоры да жеткілікті. Оған қоса байыпты қол-
дау шаралары қолға алынған. Осының бәрі 
тұтаса келе тәптәуір нәтиже беріп отыр. 
Құс фабрикаларын, көкөніс қоймаларын, ет 
өнімдерін шығаратын кәсіпорындар салған 
кезде осы тәжірибені басшылыққа алу ке-
рек.

Ауылаймақты дамыту үшін шағын 
шаруашылықтарды қолдау өте маңызды. 
«Ауыл аманаты» бағдарламасының елге 
қажет екені айқын көрінді. Оның келесі ке-
зеңінде жеңілдетілген несие берумен шек-
теліп қалмау керек. Жеке қосалқы шаруа
шылық иелері өзара бірігуі қажет. Осыған 
қажетті жағдай жасалуы керек.

Машинатрактор паркінің әбден ескіріп, 
тозуы – күрделі мәселеге айналды. Қазір 
ауыл шаруашылығы техникасының 80 па
йызы тозып тұр. Сондықтан жыл сайын 
оның 810 пайызын жаңартып отыру қажет. 
Бұл ретте еліміздегі техника өндірушілер 
мен шаруалардың да мүддесін ескерген аб-
зал.

Қазір жаһандық бәсеке күшейіп тұр, 
тауар нарығында өзгеріс бар. Мұндай 
жағдайда өнім өткізу саясатына ерекше мән 
беруіміз керек. Жылдар бойы қалыптасқан 
ішкі және сыртқы нарықтағы орнымызды 
сақтап қалу айрықша маңызды. Үкіметтің 
алдында сыртқа шығарылатын өнім на-
рығының ауқымын жоспарлы түрде кеңей-
ту міндеті тұр. Қазақстанның тауарларын 
шетелге таныту және шығару үшін тиісті 
шаралар қабылдаған жөн.

Қазіргі ауыл шаруашылығы – жоғары 
технологиялы сала. Мұны білесіздер. Ша-
руаларды жер жағдайы немесе ауа райы 
емес, инновациялық амалтәсілдер табысқа 
жеткізеді. Заманауи ғылымға сүйенбесе, 
ауыл шаруашылығы жай тоқырауға емес, 
құрдымға кетеді.

Агроғылымды дамыту және ең бастысы, 
оны ауыл шаруашылығында іс жүзінде қол-
дану үшін шаралар қабылдау қажет. Ұлттық 
аграрлық ғылымибілім беру орталығын 
зерттеу ісінің барлық сатысын қамтитын 
агротехнология хабына айналдыру керек.

Сондайақ шетелдің танымал агро
ғылыми орталықтарымен толыққанды ғы
лымитәжірибелік ынтымақтастық орнату 
керек. Біз жеке ғылымитехнологиялық бас
тамаларды қолдаймыз. Білім беру бағдарла-
маларын ауыл шаруашылығы талаптарына 
бейімдейміз.

Егін шаруашылығында маңызды ре-
форма жасайтын кез келді. Егіс түрлерін 
көбейтуіміз керек. Сондайақ көбірек пайда 

әкелетін дақылдар еккен жөн. Суды көп қа-
жет ететін егіс алқабын біртіндеп азайтып, 
бір ғана дақыл түрін егуді шектеу қажет. 
Диқандарды жергілікті тұқыммен қамта-
масыз ету маңызды. Сонымен қатар жаңа 
сұрыптарды шығарып, оны өсіру мәселесін 
шешкен жөн.

Мемлекеттің баға реттеу мәселесіне 
шек тен тыс араласуы агроөнеркәсіп ке-
шенін өркендетуге айтарлықтай кедергі 
келтіріп отыр. Бұл мәселені де шешу керек.

Азықтүлік келісімшарт корпорациясы 
ахуалды тұрақтандыру ісінде қазіргіден 
де маңызды рөл атқаруға тиіс. Бұл мекеме 
қажет кезде интервенция жасап, бағаның 
өсімін тежеп отырады. Азықтүлік корпо-
рациясы нарықтағы жекеменшік иелерінің 
ауыл шаруашылығы өнімдерін өндіретін, 
оны сақтайтын және сататын толыққанды 
желі құруына жәрдемдесуге тиіс.

Келесі мәселе. Өткен қыста еліміздің 
жылу электр станцияларында қайтақай-
та апат болды. Бұл жағдай жылдар бойы 
шешілмеген мәселенің бетін ашып берді. 
Инфрақұрылымның әбден тозуы халықтың 
тұрмыс сапасына тікелей әсер етеді. Индус
трияландыру қарқынын да тежейді. Яғни, 
инфрақұрылымды жаңғыртпасақ, жаңа эко-
номикалық үлгіге көшу мүмкін емес.

Үкімет жаңа инфрақұрылымдық жос
парда осы саладағы барлық түйткілді ашық 
көрсетіп, оны шешу жолдарын анықтауға 
тиіс.

Энергетикалық қауіпсіздік мәселесін де 
шешу қажет. Бұл салада қолдан келгенше өз 
ресурстарымызға арқа сүйеген абзал. Басты 
міндет электр энергетикасы саласына жүк-
теледі. Алдағы 5 жылда кемінде 14 гигават-
тық жаңа электр қуаты іске қосылады.

Биыл Екібастұздағы бірінші ГРЭСтің 
бірінші блогын қайта құру жұмыстары 
аяқ талады. Бұрын ешқашан толық қуатын 
пайдаланып көрмеген станцияның 8 блогы 
түгел жұмыс істейтін болады. Қазір екінші 
ГРЭСті кеңейту жобасы жүзеге асырылып 
жатыр, үшінші ГРЭСтің құрылысы баста-
лады.

Түптеп келгенде, Қазақстан электр 
қуатын басқа жақтан алмауға тиіс, яғни 
көршілес елдерге тәуелді болмауы керек. 
Біздің қазіргі ахуалымыз мәз емес. Бұл – ең 
алдымен, мемлекеттік қауіпсіздік мәселесі. 
Жалпы, қай жағынан алып қарасақ та, бұған 
мүлде жол беруге болмайды.

Әрине, жаңартылатын энергетика жо-
баларын жүзеге асыру да жалғасады. Су 
электр станцияларын дамыту мәселесі на-
зардан тыс қалмайды. Электр қуатымен, 
жылумен және сумен қамтамасыз ету – тех-
нологиялық тұрғыдан алғанда тығыз байла-
нысқан біртұтас жүйе. Оған экономиканың 
аса маңызды жеке саласы ретінде қараған 
абзал. Осы салаға қатысты қазіргі ұстаным 
негізінен өзектілігін жоғалтты. Енді жаңа 
шешімдер керек.

Тариф саясатын түбегейлі қайта қарау, 
тариф белгілеудің жаңа әдістемесін енгі-
зу және инвесторлардың қызығушылығын 
арттыру қажет. Табиғи монополия субъек-
тілерінің бәріне 57 жылға дейін көңілге қо-
нымды нарықтық тариф енгізген жөн. Яғни, 
баға тұрақты болса, инвестицияны нақты 
жоспарлауға мүмкіндік туады. Қаржы ұй-
ымдары да кәсіпорындарға нық сеніммен 
несие бере алады. Сонымен қатар монопо-
листердің жауапкершілігін едәуір арттыру 
қажет. Бұл салаға цифрлық бақылау тәсіл-
дері енгізіледі. Сол арқылы азаматтары-
мыз тарифтік смета және инвестициялық 
бағдарламалар туралы ақпарат алады.

Елді газбен қамтамасыз ету де – өзекті 
мәселе. Тауарлы газдың ресурстық базасын 
кеңейту – Үкіметтің және ұлттық газ ком-
паниясының басты міндеті. Жаңа газ өңдеу 
зауыттарының құрылысын тездету және 
қолданыстағы зауыттардың қуатын барын-
ша пайдалану қажет.

Еліміздегі Теңіз, Қашаған, Қарашыға-
нақ сияқты мұнайгаз алпауыттары газды 
қолжетімді бағамен ұсынуға тиіс. Сонымен 
қатар жаңа газ кеніштерін барлау және иге-
ру үшін инвестиция тарту аса маңызды.

Электр қуаты, жылу және су – тұрмысқа 
аса қажетті игіліктер. Оны үнемдеп пайда-
лану керек. Бұл жаңа тұрмыстық мәдениет-
ке айналуы қажет. Жалпы, бұл – үй шаруа
сына ғана емес, тұтас экономикаға ортақ 

талап. Қазір суды оңдысолды пайдалануға 
мүлде болмайды. Үкімет энергетикалық 
тиімділік саясатын түбегейлі қайта қарау
ға тиіс. Онда Экономикалық ынтымақтас
тық және даму ұйымының стандарттары 
ескерілуі керек.

Энергетиканы тиімді пайдалануға және 
басқа да ресурстарды үнемдеуге қатысты 
нақты нормативтік талаптарды біртіндеп 
енгізу қажет.

2029 жылға қарай энергияны тұтынуға 
және энергия шығынына байланысты негіз-
гі көрсеткіштер кемінде 15 пайызға азаюға 
тиіс.

Біз «жасыл» экономиканы дамыту мә
се лесімен мықтап айналысуымыз керек. 
Болашақта бүкіл әлем таза энергетикаға 
көшетіні сөзсіз. Халықаралық сарапшы-
лардың мәліметіне сүйенсек, жалпы әлем-
дегі күрделі қаржы салымдарының үштен 
біріне жуығы жаңартылатын энергетика 
жобаларының еншісінде. Қазақстанда да 
бұл бағытта көп жұмыс атқарылды. Жаңа 
Экология кодексі және Көміртегі бейтарап-
тығына қол жеткізудің 2060 жылға дейінгі 
стратегиясы қабылданды. Соңғы 5 жылда 
жаңартылатын энергетиканың елімізде өн-
дірілетін қуаттың жалпы көлеміндегі үлесі 
5 пайызға жуық өсті.

2027 жылға қарай тағы 1,4 гигават-
тық қуат көздері іске қосылады. Еліміздің 
энергетикалық теңгерімінің құрылымы өз-
геретіні анық. Сондықтан қуат өндіруден 
бастап оны таратуға дейінгі бүкіл энерге-
тика саласын басқару тәсілдерін жетілдіру 
керек.

Сутегіден қуат өндіру ісін дамыту қа-
жет. Қуат көздерін кеңейту ісі энергетика-
лық машина жасау саласында технология 
трансфертін жүзеге асырып, жергілікті өн-
дірісті дамытуға, аккумулятор өнеркәсібін 
құруға негіз болады. Ең бастысы, елімізде 
шикізат қоры жеткілікті.

Теңгерімді қуат көздерін, энергияны 
шоғырландыру жүйелерін құру үшін тың 
шешімдер қабылдау қажет. Көміртегі бей-
тараптығына көшуді парниктік газ шыға-
рындыларына арналған квотаны саудалау 
арқылы тездетуге болады. Үкімет пен биз-
нес өкілдері осы бағыттағы мүмкіндіктерді 
пайдалану мәселесімен шұғылдануы керек.

Жетекші экономикалар үшін «жасыл» 
қаржы тарту ісінің маңызы арта түсуде. 
Өткен жеті жылда жер жүзінде «жасыл» 
облигацияларға 2,5 триллион доллардан 
астам қаражат жұмсалды. ESG қағидала-
ры аз уақыт ішінде қаржы ұйымдарының 
қалыпты тәжірибесіне айналды. Осыған 
байланысты «Астана» халықаралық қаржы 
орталығы біздің аймақтың «жасыл» қара-
жат тартатын басты алаңына айналуға тиіс.

Атом энергетикасын дамыту аса маңы-
зды экономикалық және саяси мәселеге ай-
налды. Атом электр станциясын салу қажет 
пе, жоқ па деген сауалға қатысты түрлі пікір 
бар екенін білесіздер.

Қазақстан – әлемдегі ең ірі уран өндіруші 
мемлекет. Ендеше өз жерімізде атом станци-
ясын салуға әбден қақымыз бар. Кейбір са-
рапшылар шағын ядролық станциялар салу 
керек деген пікір айтады. Алайда көптеген 
азамат пен бірқатар сарапшы ядролық стан-
цияның қауіпсіздігіне күмәнмен қарайды.

Семей полигоны халқымызға қаншама 
қасірет әкелгенін ескерсек, олардың күді-
гін түсінуге болады. Сондықтан бұл мәселе 
бойынша қоғамдық тыңдауларды, егжей
тег жейлі, кең ауқымды талқылауларды жал
ғастыруымыз керек.

Біз маңызды стратегиялық мәселелерге 
қатысты түпкі шешімді референдум арқылы 
қабылдауымыз қажет. Бұл – 2019 жылы сай-
лау алдында менің халыққа берген уәдем.

Атом электр станциясын салу немесе 
салмау мәселесі – еліміздің болашағына қа-
тысты аса маңызды мәселе. Сондықтан оны 
жалпыұлттық референдум арқылы шешкен 
жөн деп санаймын. Нақты мерзімін кейін 
анықтаймыз.

Келесі мәселе. Су ресурсы – еліміздегі 
өзекті мәселелердің бірі. Әсіресе, судың са-
пасы және оның халыққа қолжетімді болуы 
аса маңызды болып тұр.

Жыл өткен сайын халқымыздың саны 
да, экономикамыз да өседі. Бұл – қалыпты 
құбылыс. Сол себепті 2040 жылдарға қарай 
Қазақстандағы су тапшылығы 1215 милли-
ард текше метрге жетуі мүмкін.

Жалпы, біз – трансшекаралық су көз-
деріне тәуелді елміз. Еуразия құрлығын-
дағы өзендер мен каналдар – баршамызға 
ортақ табиғат байлығы. Осы су көздері 
біздің халықтарымызды, экономикамызды 
жақындастырады. Сондықтан көршілес 
әрі достас елдермен бұл мәселе бойынша 
әрдайым өзара түсіністікке және келісімге 
келу керек.

Жанжақты ойластырылған су саясатын 
жүргізу, трансшекаралық суларды пайдала-
ну мәселелерін шешу – Үкіметтің алдында 
тұрған аса маңызды міндеттер.

Шаруалар мен өнеркәсіп өкілдеріне 
суға қатысты сапалы сараптамалар мен 
болжамдар керек. Бұл талдаулар әр жылы 
және орта мерзімді кезеңде судың мөлшері 
қандай болатынын да қамтуы қажет. Сон-
дықтан бәрін алдын ала жоспарлаған жөн.

Сондайақ ішкі су ресурстарын үнемдеп 
пайдалану өте маңызды. Суды үнемдей-
тін технология өте баяу енгізілуде. Суды 
шақтап пайдалану мәдениеті де жоқ.

(Жалғасы 3-бетте)



Мемлекет басшысының Жол-
дауы ел дамуының басым бағытта-
ры мен алдағы мақсат-міндеттерді 
айқындап беруімен маңызды. Бұл 
жолы Мемлекет басшысы еліміз-
дегі экономикалық саясаттың 
жаңа моделін қалыптастыруға ба-
сымдық берді. 
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«Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары»
Еліміздің кейбір өңірлерінде суды ең 

көп жұмсайтын ауыл шаруашылығы са-
ласында оның 40 пайызы босқа ысырап 
болып жатыр. Су шаруашылығы нысанда-
рының 60 пайызы тозып тұр. Олқылықтың 
орнын толтыру үшін өте батыл және шұғыл 
шаралар қажет.

Ең алдымен, суды үнемдейтін озық тех-
нологияны енгізу ісін тездетіп, оны қолдану 
аумағын жыл сайын 150 мың гектарға дейін 
кеңейту керек. Көктемгі қарғын суды жинау 
және оны егістікке жеткенше құмға сіңіріп 
жоғалтып алмау мәселесі шешімін табуға 
тиіс. Өйткені оның бәрі – ішкі су қорымыз. 
Ол үшін 20 жаңа бөген салу, кемінде 15 су 
қоймасына күрделі жөндеу жүргізу және 
3500 шақырымдық каналды жаңғыртып, 
цифрлық тәсілмен бақылауға алу керек. Не-
гізгі міндет – 2027 жылға қарай қосымша 
екі текше шақырым суға қол жеткізу.

Су үнемдейтін технологияларды енгізу 
– аса маңызды және шұғыл міндет. Сон-
дықтан тиімді тәсілдер ұсыну қажет. Де-
генмен біз дәл қазіргі жағдайда жаңа тариф 
саясатынан да аттап өте алмаймыз. Әбден 
ескірген инфрақұрылым әрең жұмыс істеп 
тұр. Сондықтан жаңа инфрақұрылым салу – 
өте маңызды міндет, қазіргі нарықтың тала-
бы. Суды нормативтен артық жұмсағандар 
оның ақысын жоғары тарифпен төлеуі ке-
рек. Бір сөзбен айтсақ, суды барынша үнем-
деуіміз қажет. Оған қоса судың «көлеңкелі» 
нарығы түбірімен жойылуға тиіс.

Халқымыз «Судың да  сұрауы бар» деп 
бекер айтпаған. Су дегеніміз – үнемдеп 
пайдаланбаса, тез таусылатын шектеулі ре-
сурс. Онсыз шаруалардың күні қараң. Сол 
себепті бұл салада заңсыздыққа жол беріл-
мейді. Талапқа бағынбайтындар қатаң жа-
заға тартылады.

Еліміз үшін судың маңызы мұнай, 
газ немесе металдан кем емес. Су шаруа
шылығы жүйесін тиімді дамыту мәселе-
сімен дербес мекеме айналысуы қажет деп 
санаймын. Сондықтан Су ресурстары және 
ирригация министрлігі құрылады. Минис
трліктің аясында Ұлттық гидрогеология 
қызметі қайта жұмыс істейтін болады.

Сондайақ еліміздің су шаруашылығын 
басқару жүйесіне түгел реформа жасала-
ды. «Қазсушар», «Нұра топтық су құбыры» 
және басқа да негізгі компанияларда өзгеріс 
болады. Жалпы, осы саланың материалдық 
жағдайын жақсартып, кадр мәселесін шешу 
керек. 

Су тапшылығының артуы – Орталық 
Азия мемлекеттеріне ортақ мәселе. Суды 
үнемдеп пайдалану энергетика немесе 
көлік саласы сияқты аймақтағы ынты-
мақтастықтың тағы бір жаңа бағытына 
айналмақ. Үкіметке көрші елдермен бір-
лесіп, бұл мәселені жанжақты пысықтауды 
тапсырамын.

Стратегиялық маңызы бар міндеттің 
бірі – көліклогистика саласының әлеуетін 
толық пайдалану.

Қазір әлемде жаңа экономикалық 
кеңістік қалыптасып жатыр. Қытайдан Еу-
ропаға, Ресейге, Орталық Азияға және осы 
аймақтардан Қытайға жіберілетін тауар 
көлемі айтарлықтай көбейеді деген болжам 
бар.

Қазақстан солтүстік пен оңтүстікті, ба-
тыс пен шығысты байланыстыратын жаһан-
дық жолайрықта орналасқан. Бұл біздің 
елімізге зор мүмкіндік беріп отыр. Сон-
дықтан көліклогистика саласы экономика-
мызды алға бастайтын басты күштің біріне 
айналуға тиіс.

Қазір бәсеке күшейіп тұр. Осыған орай 
бірқатар маңызды мәселені шұғыл шешу 
керек. Ең алдымен, «ДостықМойынты», 
«БақтыАякөз», «ДарбазаМақтаарал» ба
ғы тындағы ірі теміржол жобаларын сапалы 
жүзеге асыру қажет. Оның қатарында Ал-
матыны айналып өтетін темір жол желісі де 
бар.

Қазақстан көлік саласында Ресеймен 
және Қытаймен ынтымақтастығын жалғас
тыра береді. Біздің транзиттік әлеуетімізді 
нығайту ісінде Транскаспий бағдары ай-
рықша рөл атқарады. Орта мерзімдік ке-
зеңде осы дәліз арқылы тасымалданатын 
жүк көлемі бес есе артуы мүмкін. Ол үшін 
Қытай, Әзербайжан, Грузия, Түркия сияқты 
серіктес мемлекеттермен бірге күш жұмыл-
дыруымыз қажет.

«Бақты» өткелінде жаңа «құрғақ порт» 
салу, Ақтаудағы контейнер хабының 
құрылысын тездету және Қара теңіз арқылы 
өтетін Орта дәліздің бойында тұрған айлақ 
әлеуеттерін арттыру керек. Қытайдың Си-
ань, Грузияның Поти қалаларында өз тер-
миналдарымыздың құрылысы басталды. 
Бұл – Қытайдың «Бір белдеу, бір жол» мега-
жобасы біздің ұлттық бастамаларымызбен 
тоғысқанының нақты көрінісі.

Іргелес елдердің бәрімен, оның ішін-
де Ресей, Қытай, Орталық және Оңтүстік 
Азия дағы тату көршілерімізбен сындар-
лы әрі достық қарымқатынаста болсақ, 
еліміздің көлік әлеуетін тиімді пайдалана 
аламыз.

Бізге теңіз инфрақұрылымын дамы-
туға арналған  біртұтас жоспар керек. Онда 
Құрық портына айрықша мән берілуге тиіс. 
Құрықты Ақтау порты сияқты толыққанды 
логистикалық кластерге айналдыруымыз 
қажет.

«СолтүстікОңтүстік» халықаралық дә
лізі де өте маңызды. Сол арқылы Парсы 
шығанағына шығуға болады. Біртіндеп бұл 
бағыттағы теміржол желісінің өткізу мүм-

кіндігін екі есе арттыру керек. Алдымен 
«БолашақЧелябинск» теміржол желісінің 
Қазақстандағы бөлігін жаңғыртуға кірісу 
қажет.

Халықаралық дәліздермен тиімді байла-
ныс орнату үшін логистика қызметін толық 
ұсыну маңызды. Астана, Алматы, Шымкент 
және Ақтөбе әуежайлары мультимодальды 
орталық болуға тиіс. Бұл орталықтар бәсекеге 
қабілетті болу үшін жүктерді қабылдау және 
тарату қызметі сапалы атқарылуы қажет.

Жалпы, саланы дамыту үшін тариф 
және реттеу саясаты дұрыс жүргізілуге тиіс. 
Жеке инвестицияны көптеп тарту керек.

«Қазақстан темір жолын» толыққанды 
көліклогистика компаниясы етіп қайта 
құру жұмысын жуық арада аяқтау қажет.

Сондайақ автокөлік жолдарының құры 
лысы мәселесі шешімін табуға тиіс. Қазір 
оның сапасы сын көтермейді. Тиісті жұ-
мыстар уақытылы және сапалы жасалмай-

Мен сайлау алдындағы бағдарламамда 
«Ғылым және технологиялық саясат тура-
лы» заң қабылдау туралы бастама көтерген 
едім. Қазір әзірленіп жатқан заң жобасында 
экономикамызды ғылым мен инновация
ға сүйене отырып дамыту логикасының 
көрініс табуы өте маңызды.

Бизнесинкубатор, коммерцияландыру 
орталығы, технопарк, құрастыру бюросы 
сияқты инновациялық инфрақұрылымдар 
құруға қатысты жеке бастамаларға сөз 
жүзінде емес, нақты іспен қолдау көрсе-
тетін пәрменді шаралар керек. Шетелдің 
озық тәжірибесін пайдаланған жөн.

Венчурлық қаржыландыру тәсілі инно-
вациялық жобаларды іске қосуға қажетті 
негізгі қаражат көзі болуға тиіс. Сондықтан 
жобаларға еліміздегі және шетелдегі инвес
торлардың қызығушылығын арттыру үшін 
құқықтық және қаржылық мәселенің бәрін 
шешу қажет.

істеп жатқан табысты орта кәсіпорындар 
көп емес. Оларға қолдау көрсету қажет. 
Мұндай кәсіпорындардың әрқайсысына 
қатысты нақты жоспар әзірлеу керек. Сол 
арқылы олардың өндіріс қабілетін артты-
рып, өнім көлемін екіүш есе көбейту қажет.

«Бизнестің жол картасы» және «Қара-
пайым заттар экономикасы» бағдарламала-
рын біріктірген жөн. Оны шағын және орта 
кәсіпкерлікті қолдайтын кешенді бағдарла-
маға айналдыру керек.

Мемлекеттік қолдау шараларын өн-
дірістің технологиялық күрделілігіне және 
бизнестің нақты түріне қарай жіктеу маңыз
ды. Оның операциялық тиімділігі жоғары 
болуы да өте маңызды. Сондықтан «Бәйте-
рек» холдингінің құрылымын өзгертіп, оны 
кең ауқымда цифрландырған жөн.

Экспортты ұлғайтуға айрықша мән 
беру керек. Оның әдістәсілдері болға-
нымен, жүйелі ұстаным жоқ. Осы орайда, 

ды. Жемқорлық белең алып тұр, бәсеке де 
жоқтың қасы. Мұның бәрі – осы салада әб-
ден тамыр жайған кемшіліктер. Сондықтан 
жыл соңына дейін нақты шаралар қабылдау 
қажет. Міндетін адал атқармаған барлық 
компания заң бойынша жауапқа тартыла-
ды. Бұл мәселеге мен баса назар аударамын. 
Бақылауды күшейтіп, жаңа нормативтік құ-
жаттар қабылдау керек.

2029 жылға дейін 4 мың шақырымнан 
астам жолға күрделі жөндеу жүргізу қажет.

Жалпы алғанда, Қазақстан Еуразия құр-
лығындағы басты транзит хабы ретіндегі 
рөлін арттыруы керек. Осылайша, уақыт 
өте келе көліклогистика саласындағы ірі 
мемлекетке айналуымыз қажет.

Көліклогистика саласын қарқынды да-
мыту – стратегиялық міндет. Үш жыл ішін-
де оның ішкі жалпы өнімдегі үлесі кемін-
де 9 пайызға жетуге тиіс. Ол үшін саланы 
тиімді басқару өте маңызды. Сондықтан 
Көлік министрлігін қайта құрған жөн. Бұл 
министрлік жол инфрақұрылымын салумен 
де айналысады.

Менің цифрландыру ісіне және инно-
вацияны енгізу мәселесіне баса мән бе-
ретінімді баршаңыз білесіздер.

Біздің маңызды стратегиялық міндетіміз 
– Қазақстанды ІТ мемлекетке айналдыру. 
Цифрландыру ісінде нақты жетістіктеріміз 
де жоқ емес. Біз электронды үкіметті және 
финтехті дамыту индексі бойынша әлем 
көшбасшыларының қатарында тұрмыз. 

Былтырдың өзінде ІТ саласындағы экс-
портымыз бес есе өсті. Жыл соңына дейін 
бұл көрсеткіш 500 миллион долларға жетуі 
мүмкін. Әрине, мұнымен шектелмейміз.

2026 жылға қарай ІТ қызметтерінің 
экспортын бір миллиард долларға жеткізу 
– Үкіметке жүктелетін жаңа міндет. Ше-
телдің ірі ІТ компанияларымен бірлескен 
кәсіпорындар ашу бұл іске септігін тигізері 
сөзсіз. Үкімет осы мәселені мұқият зерде-
леп, нақты ұсыныстар енгізуі керек.

Үкімет жасанды интеллектіні дамыту 
ісіне баса назар аударуға тиіс. Әлемде ал-
дағы бірнеше жылда осы салаға бір трилли-
он доллардан астам инвестиция салынады 
деген болжам бар. Жасанды интеллект оны 
дамыта білген елдердің ішкі жалпы өніміне 
айтарлықтай үлес қосуы мүмкін.

Жасанды интеллектінің мүмкіндіктерін 
толық пайдалансақ, білім экономикасына 
тың серпін береміз. Жетекші халықаралық 
компаниялармен ынтымақтастық орнату 
керек. Білікті мамандар даярлауымыз қа-
жет. Кемінде үш белгілі жоғары оқу орны 
жасанды интеллект саласына қажетті кадр 
даярлаумен және зерттеулер жүргізумен ай-
налысуы керек.

Еліміз есептеу қуаттарын жаһандық 
тұтынушыларға сататын орынға айнала 
алады. Сондықтан ірі мәлімет орталықта-
рын салуға инвестиция тарту үшін түрлі 
жеңілдіктерді де қамти отырып, барынша 
қолайлы жағдай жасау керек. Сондайақ 
мәліметті сақтау және өңдеу саласында Қа-
зақстанның мүддесін ілгерілету қажет.

Цифрландыру ісінде басшылыққа алы
натын қағидаттарды заң жүзінде бекітетін 
кез келді. Үкіметтен, сарапшылар қауы-
мынан, Парламент депутаттарынан біртұтас 
салалық құжат әзірлеу мәселесімен айналы-
суды сұраймын.

Келесі. Елімізді инновациялық жолмен 
дамыту үшін Астанада және Алматыда қа-
жетті экожүйе қалыптастыруға мән беріліп 
отыр. Бірақ мұнымен шектелуге болмайды.

Мен аймақтарға барғанда дарынды әрі 
ойы ұшқыр, яғни креативті азаматтармен 
үнемі кездесемін. Біз олардың өз әлеуетін 
толық ашуына жағдай жасауымыз керек. 
Аймақтағы жоғары оқу орындарының не-
гізінде біртұтас инновациялық экожүйе 
құру қажет. Оны нақты сектормен тығыз 
ынтымақтаса отырып жүзеге асырған жөн. 
Бұл жұмысты әрбір облыс орталығында 
жүргізу керек. Астана хабының тәжірибесін 
кеңінен пайдаланған жөн.

Экономиканы өркендетуге және ха-
лықты жұмыспен қамтуға ықпал ететін 
тағы бір бағыт – медиа, кино, музыка, ди-
зайн, білім беру, ақпараттық технология 
салаларын қамтитын креативті индустрия.

Қазіргі заманда азаматтардың шығар-
машылық әлеуетіне және зияткерлік капи-
талына арқа сүйейтін «креативті өндіріс» 
салалары шынайы инклюзивті экономика-
ны дамытудың қайнар көзі саналады. Бұл 
аз десеңіз, креативті экономика дарынды 
әрі шығармашыл адамдарды өзіне тартатын 
ірі қалалардың дамуына ықпал етуші күшке 
айналуда. Қазақстанда бұл сала әлі дамы-
маған. Креативті индустрияның ішкі жалпы 
өнімдегі үлесі бір пайызға да жетпейді, жұ-
мыспен қамту саласындағы үлесі өте төмен. 
Дегенмен дарынымен бүкіл әлемді мойын-
датып жүрген отандастарымыз аз емес.

Біз елімізде креативті экономиканың 
жанжақты дамуына барлық жағдайды жа-
сауымыз керек. Соның ішінде, зияткерлік 
меншікті қорғайтын құқықтық тәсілдер қа-
жет. Бұл – өте маңызды мәселе.

Зияткерлік меншік дегеніміз – құ
рал жабдық немесе технология сияқты 
кәдімгі мүлік. Қазір креативті индустрия 
орталықтары 3 ірі қалада (Астана, Алматы, 
Шымкент) шоғырланған, өңірлер назардан 
тыс қалып отыр. Бұл ахуалды түзеу қажет. 
Дарынды азаматтарды өзіне тартатын орын-
дар, яғни креативті индустрия орталықтары 
барлық облыс орталығында болуға тиіс. 
Онда креативті адамдардың өз өнімін ком-
мерцияландыруына көмек көрсетілуі керек.

Креативті индустрия субъектілері өн-
діріс ерекшелігіне байланысты кәсіпкерлік-
ті қолдау бағдарламаларына толық қатыса 
алмайды, қаржылай көмек те ала алмайды. 
Оларға қолдау көрсетуге арналған шара-
лардың жеке топтамасын әзірлеу қажет деп 
санаймын.

Енді орта кәсіпкерлікті дамыту мәселе-
сіне тоқталғым келеді. Соңғы жылдары қа-
былданған шаралардың арқасында шағын 
және ірі бизнес тұрақты дами бастады. 
Алайда орта кәсіпкерліктің даму қарқыны 
әлі де бәсең. Жаңа экономикалық үлгіге 
көшу үшін оны «қолмен көтеруге» тура ке-
леді.

Ең алдымен, орта бизнестің дамуын те-
жеп тұрған кедергілерді жою қажет. Орта 
кәсіпкерліктің басым бөлігі әбден дамыған 
кезде бөлшектеніп кетеді. Өйткені оларға 
шағын бизнес деңгейінде қалған әлдеқайда 
«қолайлы». Үкімет шағын бизнесті өзара 
бірігіп, ірі кәсіп иелері болуға ынталандыру 
үшін заңға өзгерістер енгізуі керек.

Еліміздің нарығында белсенді жұмыс 

KazakhExport компаниясы экспортты дамы-
татын толыққанды институтқа айналады. 
Компанияға осы міндетті атқаруға қажетті 
құзырет берілуге тиіс. Бұдан бөлек, «От-
басы банктің» қызметін қайта қарау керек. 
Басты назарды облыс орталықтарына емес, 
аудандарға, моноқалаларға және ауылдарға 
аударған жөн.

Бәсекелестік дамымаса, бизнес те өр-
кендемейді. Бұл – айдан анық. Қазір негізгі 
салалардың көбінде бірнеше ірі кәсіпорын 
басымдыққа ие болып отыр. Бұл жағдай 
нарықтағы шынайы ахуалды көрсете ал-
майды.

Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агент тігі Үкіметпен бірлесіп, негізгі на-
рықтарды демонополизациялау үшін шара-
лар қабылдауға тиіс.

Біз саудасаттықты өркениетті жол-
мен жүргізу үшін тауар биржаларының 
жұмыс істеуіне қолайлы жағдай жасадық. 
Алайда реттеу жұмысының тиімділігі 
төмен болғандықтан, біреулердің ырқынан 
шықпайтын тауар биржалары пайда болды. 
Олар бәсекелестікті жоятын, импорттың 
және өнімсіз делдалдықтың пайдасы үшін 
сатып алу рәсімдерін айналып өтетін орын-
дарға айналды. Реттеу талаптарын күшей-
тіп, айтылған кемшіліктерден түгел арылу 
қажет.

Сонымен бірге саудасаттыққа қатыс
ты озық тәсілдердің еліміздің өнім өн-
дірушілеріне толық қолжетімді болуын 
қамтамасыз ету маңызды.

Ұлттық сауда жүйесімен ғана тұйықта-
лып қалуға болмайды. Бизнеспен бірлесіп, 
мықты аймақтық тауаршикізат биржасын 
құру мәселесін пысықтау қажет.

Тағы бір маңызды мәселе бар. Қазір мо-
нополияға қарсы органның заңсыздықтар-
ды жою үшін шұғыл шаралар қабылдай-
тын мүмкіндігі жоқ. Монополияға қатысты 
істердің үштен екісінде тергеу басталмай 
жатып, сотқа шағым түседі. Ал соттағы 
даудамай жылдарға созылуы мүмкін. Со-
ның кесірінен құзырлы мекеменің жұмысы 
тоқтап қалады. Сондықтан Үкімет Парла-
ментке тиісті заңнамалық түзетулер енгізуі 
керек.

Келесі маңызды мәселе – мемлекеттің 
экономикаға ықпалын азайту. Қазір жеке-
меншікке заңсыз өткен және шетелге шыға-
рылған бірқатар активтер мемлекетке қай-
тарылуда. Біз ашық әрі бәсекеге қабілетті 
экономика құрып жатырмыз. Сондықтан 
қайтарылған активтің бәрін ашық түрде 
және мемлекет үшін тиімді шартпен на-
рыққа шығару керек.

Жалпы, жекешелендіру және халықтық 
ІРО жұмыстарын барынша тездету қажет. 
Басты мақсат – активтерді басқару ісінің 
ашықтығын және тиімділігін барынша арт-
тыру. «СамұрықҚазына» қорының бейінді 
емес активтерінің бәрі жекеменшікке және 
халықтық ІРОға өтуі керек.

Үкімет бұл жұмысты 2024 жылдан бас
тап қолға алады. Келесі жылы «Air Astana» 
компаниясы халықтық ІРОға шығарыла-
ды. «QazaqGaz» кәсіпорны да осы жұмысқа 
дайындалуы керек. Ірі компаниялардағы 
мемлекет активтері саудаға шығуға тиіс. 

(Жалғасы 4-бетте)

Ең бір күрмеулі мәселелер су, энергия 
тапшылығы, инфрақұрылымды дамыту 
сынды түйткілдер сауатты бір шешімін 
күтіп тұрғаны жалпыға аян. Бұдан бөлек, 
бюджеттік қатынастарды реттеу де бар.  

Су шаруашылығымен айналысатын 
жеке салалық министрліктің құрылуы 
маған ерек әсер қалдырды. Биылғы жаз-
дағы қуаңшылық іс жүзінде көп түйткілдің 
бетін ашты. Біздіңше, бұл жаңа құрылым 
ұланбайтақ даламызды сумен қамту, тұта-
стай алғанда суды үнемдеуге де игі ықпа-
лын тигізеді. 

Судан кейінгі маңыздысы – жол са-
пасы. Жол жайлы болуы үшін стандарт 
қабылдануы түсінікті. Жол қауіпсіздігі – 
экономиканың өркендеуіне бірденбір әсер 
етуші фактор. 

Ендігі бір ойланарлық жайт. Атом 
стансасын салу, не салмау сауалы қазір 
бәріміздің алдымызда кесекөлденең тұр. 
Семей зардабынан соң бұл біздің жүй-
кемізде де, жүрегімізде де қара дақ болып 
қалып қойған. Жапониядағы жарылыстар-
ды алайық. Чернобыльдегі апат. Жойқын 
жарылыстар салдарын бұқара әлі күнге 
дейін тартып келеді. Бұл тақырыпқа орал-
мақ түгілі, айтудың өзі санамызға сарсаң 
мен үрей ұялатады.  Осындай күрделі са-
уалды халықтың еншісіне қалдырудың өзі 
елдің болашағына деген терең сенімнің 
көрінісі деп бағамдарлық. Атом энергети-
касы Қазақстанға қажет! Бұл – менің жеке 
пікірім. Осы арада салалық мамандар-
дың даярлануы деген дүние қылаңытады. 
Кімнің технологиясын аламыз? Еуропа-
ның дамыған қауіпсіз технологиясын ен-
гізудің өмірлік мәні бар. Референдум – осы 
сұрақтың өркениетті жауабы. 

Серікжан БАЙБОСЫНОВ,
Қазақстан Республикасы Президенті 

жанындағы  мемлекеттік басқару 
академиясының Қарағанды облысы 

бойынша филиалының директоры

● ПРЕЗИДЕНТ ЖОЛДАУЫ – ЕЛ МҮДДЕСІ

Жолдау – 
мол мүмкіндік

Президент жылда әлеуметтік 
салаға баса назар аударады. Биыл 
да экономиканың барлық саласын 
кешенді дамытуға мән берілген-
дей. Осы тұрғыдан келгенде Жол-
дау ерекше деп топшылауға бола-
ды. 

Президент сөз басында айтқандай, 
мұғалімдер мен дәрігерлердің еңбекақысы 
өсті. Миллионға жуық ел тұрғыны зейне-
тақы жинағының бір бөлігін пайдаланып, 
тұрғын үй мәселесін шешті. Мұның бар-
лығы рас. Қазіргі таңда «Жайлы мектеп» 
жобасы аясында 400ге жуық мектеп салу 
қолға алынған. Ауылдық жерде 300ден 
астам денсаулық сақтау нысаны салынып 
жатыр. «Ұлттық қор – балаларға» жоба-
сы да келер жылдан бастап жүзеге аспақ. 
Сонымен қатар, игерілмей жатқан немесе 
заңсыз берілген 8 миллион гектар жер мем-
лекет меншігіне қайтарылғанын жеткізді 
Президент. Мұның барлығы соңғы жылдар-
дағы елеулі өзгерістер деуге болады. 

Енді жаңа Жолдауында Мемлекет 
басшысы Су ресурстары және ирригация 
министрлігінің құрылатынын жеткізді. 
Кейінгі уақытта су тапшылығы жиі көрініс 
беріп келеді. Елімізде теміржол болсын, 
автомобиль жолдары болсын шешімін тап-
пай жатқан мәселе көп. Соны Президент 
ашып айтып, баса мән беретінін жеткізді. 
«Қазақстан темір жолын» толыққанды 
көліклогистика компаниясы етіп қайта 
құру жұмысын жуық арада аяқтау қа-
жет. Сондайақ, автокөлік жолдарының 
құрылысы мәселесі шешімін табуға тиіс. 
Қазір оның сапасы сын көтермейді. Тиісті 
жұмыстар уақытылы және сапалы жасал-
майды», – деді. 

Мемлекет басшысының өндірістік жа-
рақат туралы Жолдауда айтуы оның бұл 
мәселеге назар аударып отырғанын көр-
сетеді. Өндіріс біздің өңір үшін бірінші 
кезекте. Сондықтан өндіріс қауіпсіздігі 
мәселесі облыс үшін маңызды. Президент 
Үкіметке жыл соңына дейін 2030 жылға 
дейінгі қауіпсіз еңбек тұжырымдамасын 
қабылдауды тапсырды. «Бұл құжат жұмыс 
орнындағы кәсіби сынқатерлердің алдын 
алуға және жоюға бағытталуы керек», – 
деп атап өтті. 

Зара ШАЛАБАЕВА, 
облыстық мәслихат депутаты, 

«Жаңа Қазақстан» азаматтық одағы» 
қоғамдық бірлестігінің төрағасы  

Дамудың
жаңа моделі 
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«Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары»
(Соңы. Басы  1-2-3-беттерде)

Тағы бір маңызды мәселе – кәсіпкер-
ліктің бүгінгі ахуалы. Билік пен бизнестің 
арасында сындарлы диалог болуы қажет. 
Қазіргі өтпелі кезеңде мемлекеттік орган-
дардың кемшілікке жол беретіні, кейде 
асыра сілтейтіні жасырын емес. Сондықтан 
экономикалық сипаттағы кейбір заң бұзу 
әрекеттерін қылмыс санатынан алып тастау 
жұмысын жалғастыру қажет. Бұл жерде сөз 
кәсіпкерлерге және олардың экономикалық 
теріс әрекетке қатысты істер туралы болып 
отыр. Салық саласында заң бұзғандарды 
қылмыстық жауапкершілікке тартуға негіз 
болатын шекті анықтайтын әділ механизм 
енгізу қажет.

Құқық қорғау органдарының кәсіпкер-
лерді қудалауын біржола тоқтату керек. 
Мұндай әрекеттерге тыйым салынған. 
Бірақ, соған қарамастан, әлі де жалғасып 
жатқанын білемін. Осындай мәліметтер 
кейде әдейі таратылып жатады, тіпті, олар 
жалған болуы да мүмкін. Қалай десек те, 
бұл – назардан тыс қалдыруға болмайтын 
мәселе. Кәсіпкерлікке қолдау көрсету, са-
ланы реттейміз деген желеумен жасалатын 
қысымды азайту және бәсекелестікті да-
мыту мәселелерін мұқият талқылау қажет. 
Сондықтан мен жуық арада еліміздің биз-
нес өкілдерімен арнайы кездесу өткіземін.

Келесі мәселе. Біз макроэкономикалық 
саясатты қайта қарап, жаңартуымыз керек. 
Мен жаңа ғана экономика салаларындағы 
реформалардың негізгі бағыттарын айқын-
дап бердім. Оның бәрін табысты жүзеге 
асырудың басты шарты – макроэкономи-
калық тұрақтылық. Бұл – аксиома. Қаржы, 
салық-бюджет және ақша-несие саясатын 
үйлестіру керек.

Инвестицияның жетіспеуі экономика-
ның өсімін тежеп тұрған басты мәселе бо-
лып тұр. Инвестицияның тапшылығы бола-
шақта тоқырауға әкеп соқтырады. 

Былтыр негізгі капиталға салынған қа-
ражат ішкі жалпы өнімге шаққанда небәрі 
15 пайыз болды. Бұған негізінен еліміздегі 
банктердің экономиканы дамытуға белсен-
ді атсалыспауы себеп болып отыр. Мұндай 
ахуал Үкіметті тікелей қаржыландырумен, 
кепілдік және субсидия берумен айналы-
суға мәжбүрлейді. Бұл тәсіл тиімсіз, көп 
қаражатты талап етеді әрі нарықтық эконо-
мика қағидаларына қайшы келеді.

Сонымен бірге нақты секторға берілетін 
кредит азайып жатқанда банктер тұтыну 
несиесімен әуестеніп кетті. Осы жағдай 
қаржы жүйесіне төнетін сын-қатерлердің 
көбеюіне және азаматтардың шектен тыс 
қарызға батуына әкеп соқтырды.

Менің 2019 жылы 500 мың азаматтың 
кепілсіз несиесін кешіру туралы шешімім 
және жақында қабылданған жеке тұлғалар-
дың банкроттығы туралы заң мәселені бір-
шама реттеді. Бірақ ахуалды біржола түзеу 
үшін жаңадан жүйелі шаралар қабылдау 
қажет. Сонымен қатар азаматтардың қаржы 
сауатын арттыру өте маңызды.

Бұл ретте «Amanat» партиясының «Қа-
рызсыз қоғам» жобасын ерекше атап өту 
қажет. Соның арқасында еліміздің 8 ай-
мағында 20 мыңнан астам адам қаржылық 
сауатын арттырды. Олардың көпшілігі – 10 
және одан да көп несие алған адамдар. Бұл 
жоба аз уақытта өзінің тиімділігін көрсетті. 
Үкіметке «Amanat» партиясымен бірлесіп, 
оның ауқымын кеңейтуді тапсырамын. 
«Қарызсыз қоғам» жобасының игілігін 
бүкіл еліміз көруі қажет.

Корпоративті салаға берілетін несиенің 
жеткіліксіздік мәселесін шешу керек. Эко-
номикаға ақша керек. Былтыр банктердің 
таза пайдасы бір жарым триллион теңгеге 
жуықтады. Ал осы жылдың бірінші жарты-
сында – бір триллион теңгеден асып кетті. 
Банктер тиімді жұмыс істегеннің арқасын-
да емес, негізінен Ұлттық банк инфляция-
мен күресу үшін базалық мөлшерлемені 
жоғары деңгейде ұстап тұрғандықтан, 
осындай мол пайдаға кенелді.

Үкімет пен Парламенттің бұл пайданы 
мемлекет мүддесін ескере отырып, неғұр-
лым әділ бөлу мүмкіндігін қарастырғаны 
жөн. Қаржы ұйымдарының салық салын-
байтын мемлекеттік құнды қағаздарды 
сатып алудан түскен орасан зор табысына 
қатысты да сұрақтар бар. Мұнда қисын да, 
мемлекеттік ұстаным да жоқ. Үкімет ешбір 
ақылға сыймайтын осы мәселені анықтап 
жатыр. Соған сәйкес заңдарға түзетулер 
әзірленіп, Мәжіліске енгізіледі. Депутат-
тардың оны мұқият қарауын сұраймын.

Сонымен бірге банктерді корпоративті 
несие беру ісіне белсене қатысуға, яғни 
кәсіпкерлерді қолдауға ынталандыру керек. 
Банк қызметінің басқа түрлеріне қарағанда 
бизнеске несие беру ісі банктерге пруден-
циалды және фискалды реттеу тұрғысынан 
анағұрлым тиімді болуы керек. Мұның 
оңай еместігін, күрделі мәселе екенін 
түсінемін. Үкіметке және қаржы саласын 
реттейтін мекемелерге бір жылдың ішінде 
осы маңызды мәселеге қатысты өздерінің 
кесімді байламын айтуды тапсырамын. 

Банктердің «қозғалыссыз жатқан» 2,3 
триллион теңгелік активтерін экономика-
лық айналымға қосу үшін нақты шаралар 
қабылдау қажет. Бұл ретте осы активтерді 
иеленуге ниет танытқан бизнес өкілдерінің 
оны алып, экономикаға қайтаруына мүм-
кіндік беретін ашық цифрлы платформа 
құруды тапсырамын.

«Ұзақ мерзімге арналған қаражат» 

нақты секторға барынша қолжетімді болу 
үшін бірлескен және синдикатталған несие 
беру тәсілін кеңінен қолдану керек. Сон-
дай-ақ өнеркәсіп өкілдері мен кәсіпкерлер 
несиенің бәрін жұтып қоймауы қажет. Олар 
экономикамызды іс жүзінде әртараптанды-
руды қамтамасыз ететін сапалы жобалар 
ұсынуға тиіс. Коммерциялық банктердің 
қызығушылығын арттыру үшін олар стра-
тегиялық жобаларды қаржыландырған кез-
де даму институттарының кепілдігін беру 
мүмкіндігін қарастыру қажет.

Банк саласындағы тағы бір өзекті мәсе-
ле – барлығы бірнеше банктің қолында 
шоғырланған. Қазір Қазақстанда 21 банк 
бар. Бірақ корпоративті секторға несие 
берумен, яғни экономикалық жобаларды 
қаржыландырумен бірнеше ірі банк қана 
айналысады. Сондықтан осы саладағы 
бәсекені арттыру үшін елімізге шетелден 
сенімді үш банкті тартқан жөн.

Жалпы, нақты секторға берілетін несие 
көлемінің жыл сайын 20 пайыз және одан 
да жоғары деңгейде өсуін қамтамасыз ету – 
маңызды міндет.

Экономиканы қаржыландыру көздері 
жайлы сөз болғанда Ұлттық қордың қа-
ражатын пайдалану қажеттігі туралы жиі 
айтылады. Сарапшылар Қордың жинақтау 
және дамыту рөлінің арақатынасы жөнін-
де дауласып жатады. Әрине, қаржыны 
жинақтап, сақтау негізгі міндет болуға 
тиіс. Ұлттық қордың қаражаты күтпеген 
сын-қатерлерге тап болған жағдайда қаржы 
тұрақтылығын қамтамасыз етуге едәуір ке-
пілдік береді.

Дегенмен Қордағы қаражаттың бел-
гілі бір бөлігін Қазақстанның болашағын 
айқындайтын стратегиялық жобаларды 
қаржыландыру үшін пайдалануға болады. 
Тіпті, қазірден бастап соған жұмсау керек.

Ұлттық қор әлден-ақ бірқатар ірі жо-
баны қаржыландырып жатыр. Алайда 
сол жобаларды іріктеу ісінде жүйелілік 
жетіспейді. Сондықтан Ұлттық қордың әр-
бір теңгесі айтарлықтай пайда әкелуі үшін 
барлық ұсынысқа жан-жақты сараптама 
жасалуын қамтамасыз ету қажет. 

Капиталды қайтару туралы заң аясын-
да құрылып жатқан қор «ұзақ мерзімге 
арналған қаражаттың» тағы бір көзі бола 
алады. Түскен қаржының бәрі елдік мәсе-
лелерді шешу үшін барынша тиімді және 
ашық жұмсалуға тиіс.

Тағы бір маңызды мәселе – қор нарығын 
дамыту. Қазір Қазақстанда екі қор биржасы 
бар. Олар жұмыс барысында көбіне бірін-
бірі қайталайды, тіпті өзара бәсекеге түсіп 
жатады. Еліміздің қаржы жүйесі үшін бұл 
тым артық. Ішкі нарықтың көлемін және 
тартымдылығын арттыру үшін осы бир-
жалардың әлеуетін біріктіріп, бір жерден 
басқару мәселесін қарастыру қажет.

Төлем жүйелерінің тұрақтылығын сақ-
тау да өте өзекті мәселенің бірі болып отыр. 
Былтыр Ұлттық банк ұлттық төлем жүй-
есінің бірінші бөлігі – жылдам төлемдер 
жүйесін іске қосты. Қазіргі таңда бұл жүйе 
пилоттық режимде жұмыс істеп жатыр. 
Ұлттық банкке 2024 жылы Ұлттық төлем 
жүйесін толық енгізу жұмысын аяқтауды 
тапсырамын.

Енді тағы бір аса маңызды мәселеге, 
яғни бюджет саясатына тоқталайық. Мен 
былтыр «бюджетті басқарудан» «нәти-
жені басқару» тәсіліне көшу арқылы бюд-
жет жүйесін реформалауды тапсырдым. 
Бұл мәселе жаңа кодекс қабылданған 
соң шешімін табады. Бюджет үдерісінің 
ашықтығы, оған қатысушылардың жауап-
кершілігі мен дербестігі арта түседі.

Сонымен бірге бюджет саясатының 
тиімділігін арттыру үшін әрдайым жаңа 
мүмкіндіктер мен тәсілдерді пайдалану қа-
жет. Сондықтан Үкіметке бірнеше минис-
трлік пен аймақтар үшін пилоттық режим-
де толық бөлшектенген бюджет жобасын 
енгізуді тапсырамын.

Келесі. Аймақтарға қатысты саясатта 
маңызды реформалар жүргізілді. Соның 
нәтижесінде әкімдерді тікелей сайлау тәсілі 
енгізіліп, әкімшілік реформа қолға алынды. 
Бұл ретте бюджетаралық қатынастарды тү-
бегейлі өзгерту де өте өзекті мәселе. Жаңа 
экономикалық үлгіге көшкенде аймақтар-
дың бюджет мәселесіндегі дербестігін арт-
тыру керек.

Корпоративтік табыс салығынан және 
басқа төлем түрлерінен түсетін кірістің бір 
бөлігін өңірлерге беру оң нәтиже көрсетті.

Былтыр аймақтар табысының өсімі 
30 пайыздан асты. Сондықтан реформа-
ның келесі кезеңінде осы норманы өзге 
де салықтарға, оның ішінде қосымша құн 
салығына да қатысты қолдану қажет. Мұн-
дағы міндет – бюджеттің екінші деңгейіне 
кем дегенде екі триллион теңге қосымша 
қаражат беру.

Кезең-кезеңімен жүргізілген фискалды 
орталықсыздандыру жұмысының нәтиже-
сінде жергілікті бюджет кірісінің құрылы-
мындағы республикалық бюджеттен бөлі-
нетін трансферттің үлесі орта есептен 25 
пайызға дейін төмендеуге тиіс (қазір бұл 
көрсеткіш 50 пайызға жуық).

Сонымен қатар аудан әкімдеріне жер-
гілікті бюджетті басқару құқығын берген 
жөн деп санаймын. Бұл, ең алдымен, сол 
жердегі мәселелерді жедел шешу үшін қа-
жет.

Бұдан бөлек, жергілікті бюджетке жи-
налатын салыққа қатысты жеңілдіктерді 
анықтау құқығын аймақтардың өзіне беру 

мәселесін қарастыру керек. Бұл шара биз-
нестің дамуына үлкен серпіліс әкелмек. 
Ұсынылып отырған бастама өте маңызды. 
Келешекте аймақтардың табысты дамуына 
айрықша ықпал етеді. Сол себепті барлық 
әкім бюджетаралық қатынастардың жаңа 
үлгісіне көшу кезінде оның біртұтас мемле-
кетімізге тигізетін пайдасы және тиімділігі 
туралы ойлауы керек.

Тағы бір маңызды мәселе бар. Мен 
бұдан бұрын экономиканың түрлі секто-
рындағы салық мөлшерлемесін саралау ту-
ралы айтқан едім. Бұл шара салық жүкте-
месін өндірістің күрделілігіне қарай бөлуді 
қамтамасыз етеді.

Кәсіпкерлер қосымша құн салығын 
қайтару рәсімінің күрделі екені жөнін-
де орынды мәселе көтеріп, шағымданып 
жүр. Бұл жайт еліміздегі инвестициялық 
ахуалға кері әсерін тигізеді. Үкімет көп-
тен бері түйіні тарқамай келе жатқан осы 
мәселені шұғыл шешуге тиіс. Сондай-ақ 
салық жеңілдіктерін беру тәртібін реттеу 
қажет. Олар экономикалық ынталандыру 
шараларының нысаналы тәсілі болуы ке-
рек. Жиналмаған салық – салынбай қалған 
ауруханалар, мектептер мен жолдар деген 
сөз. Салық жеңілдігін сын көзбен зерде-
леп, оның көлемін кем дегенде 20 пайызға 
қысқарту қажет. Қалған жеңілдіктер жеке-
леген жобалар мен тұлғаларға байланбай, 
нақты ереже бойынша берілуі керек.

Салықтық әкімшілендіру мәселесі-
не келсек, фискалды органдар мен салық 
төлеушілердің қарым-қатынасын қызмет 
көрсету үлгісіне көшірген жөн. Басты мақ-
сат жазалау емес, ескерту болуға тиіс.

Салықтық бақылау ісін толық цифрлан-
дырып, есептілік формаларын 30 пайызға 
қысқарту қажет. Салықтың және бюджетке 
төленетін басқа да міндетті төлемдердің 
санын кемінде 20 пайызға азайту керек. 
Айтарлықтай түсім әкелмейтін төлемдерді 
толығымен алып тастап, қалғандарын 
біріктіруге болады.

Бөлшек салықты енгізу мәселесі қажет-
ті бастама болғанына көзіміз жетті. Осыны 
ескере отырып, Үкімет оны қолдану аясын 
екі есе кеңейтеді. Сондай-ақ үдемелі салық 
салуды енгізу жұмысын жеделдеткен жөн.

Салық саясатын қайта қарап, өзгерту 
үшін Үкімет пен Парламент батыл әрі жан-
жақты ойластырылған шешімдер қабылда-
уы керек.

Тағы бір мәселені атап өту қажет. Аза-
маттардың мүддесі мен сұранысы – Қа-
зақстанның экономикалық даму стратегия-
сының өзегі. Яғни, адамның қажеттілігі 
әрдайым басты назарда болады. Сол үшін 
біз шикізатқа тәуелді болудан біртіндеп 
арылуымыз қажет. Бұл жұмыс табанды 
түрде жүргізілуге тиіс.

Елімізде жыл сайын 400 мыңнан астам 
бала дүниеге келеді. Жыл соңына дейін 
халқымыздың саны 20 миллионға жетеді. 
Өмір сүру ұзақтығы да артып келе жатыр. 
Былтыр бұл көрсеткіш 74 жастан асты.

Қазақстан – әлемдегі ең жас мемлекет-
тің бірі. Азаматтарымыздың орташа жасы – 
32 жас. Тұрғындардың үштен бірі – жастар.

Үкіметтің міндеті – қазіргі демография-
лық ахуалды еліміздің бәсекеге қабілетін 
арттыруға пайдалану.

Адал азамат және тұғырлы тұлға болу-
дың негізі бала кезден қалыптасады. Сон-
дықтан біз жас ұрпақтың қауіпсіз әрі алаң-
сыз өмір сүруін қамтамасыз етуге тиіспіз.

Мен Мемлекет басшысы ретінде кәме-
летке толмағандарға жасалған зорлық-зом-
былықтың кез келген түріне қатысты жаза-
ны күшейтуді талап етемін.

Жол, ғимарат, киім-кешек, азық-түлік, 
яғни барлығы балалар үшін қауіпсіз болуы 
керек. Сондай-ақ өскелең ұрпақтың психи-
калық саулығы – өте маңызды мәселе.

Білім беру мекемелеріндегі психология-
лық қолдау қызметін институционалды 
түрде күшейту қажет. Бірыңғай сенім теле-
фонын ұйымдастырған жөн. Зорлық-зом-
былыққа және қысымға, яғни буллингке 
тап болғандарға көмек көрсетуге арналған 
бағдарлама әзірлеу керек.

Сапалы орта білім алу – әрбір баланың 
мызғымас құқығы. Мұндағы ең түйінді сөз 
– «сапа». Сондықтан білім сапасын жақ-
сарту және мұғалімдердің біліктілігін арт-
тыру ауадай қажет.

Бәріне бірдей білім беру үшін интернет 
жылдамдығы жоғары және білім берудің 
цифрлы ресурстары тегін әрі қолжетімді 
болуы шарт. Білім беру жүйесі еңбек на-
рығының сұранысына қарай өзгеріп оты-
руы керек.

Ұлттық экономиканың бірқатар сала-
сында кадр тапшылығы қатты сезілуде. 
Әсіресе, техникалық және жұмысшы ма-
мандар жетіспейді. Сондықтан осы сала-
ларға қатысты білім берумен мықтап айна-
лысқан жөн.

Оқу орындары түлектерге жұмыс бере 
алатын мекемелермен ұзақ мерзімге ар-
налған әріптестік орнатуы қажет. Эконо-
миканың басымдықтарына, аймақтың және 
саланың ерекшеліктеріне байланысты 
тиімді қаржыландыру тәсілдері керек.

Еліміздегі демографиялық өсім білімге 
деген сұранысты арттырады. Мемлекеттің 
білім саласына қатысты жұмысында тұтас-
тық, яғни жүйе жоқ. Тіпті, өзара байланыс 
жоқ деуге болады. Сондықтан бес жастан 
асқан балаларға арналған «Келешек» атты 
бірыңғай ерікті жинақтау жүйесін енгізуді 
тапсырамын.

Бұл бағдарламада мемлекет тарапынан 
ұсынылатын бастапқы білім беру капи-
талы, жыл сайынғы мемлекеттік сыйақы 
және инвестициялық табыс қарастырылуға 
тиіс. Осы жинақ пен «Ұлттық қор – бала-
ларға» жобасының қаражаты қосылғанда 
жас ұрпақтың сапалы білім алуына мүм-
кіндік туады.

Қазір еңбек нарығында ауқымды өз-
герістер болып жатыр. Онда цифрлы эконо-
миканың рөлі арта түспек. Платформалық 
жұмыспен қамту жүйесіне қызығушылық 
артып келеді. Осы секторда қазірдің өзін-
де жарты миллионнан астам адам жұмыс 
істейді. Алайда олардың еңбек құқықтары 
толық қорғалмаған. Сондықтан осы са-
наттағы азаматтардың еңбек құқықтарын 
қорғаудың нақты тәсілдерін әзірлеп, плат-
формалық жұмыспен қамту мәселесін тү-
гел реттеу қажет.

Өндірістік жарақат алудың жиілеуі 
өте өткір мәселе болып отыр. Үкімет 2030 
жылға дейінгі қауіпсіз еңбек тұжырымда-
масын осы жылдың соңына дейін қабыл-
дауға тиіс. Бұл құжат жұмыс орнындағы 
кәсіби сын-қатерлердің алдын алуға және 
жоюға бағытталуы керек.

Менің тапсырмаммен Үкімет зиянды 
еңбек жағдайында ұзақ уақыт жұмыс істеп 
жүрген адамдарды әлеуметтік қолдау тетік-
терін әзірледі. Бұл бұрыннан талқыланып 
жүрген мәселе болатын, енді шешімі та-
былды. Оның мынадай өлшемдері бар. Жұ-
мысшылардың осы саланы дамытуға сіңір-
ген еңбегі және денсаулығына зиян келгені 
ескеріле отырып, оларға зейнет жасына 
толғанға дейін, атап айтқанда, 55 жастан 
бастап арнаулы әлеуметтік төлем төленеді. 
Парламенттен Үкіметтің ұсыныстарын 
жедел қарауды сұраймын. Азаматтар осы 
мәселе шешімін табады деп күтіп отыр.

Келесі. Біз бұған дейін уәде бергеніміз-
дей, Үкімет ең төменгі жалақы мөлшерін 
біртіндеп өсіре береді.

Азаматтардың табысын арттыру үшін 
2024 жылдың 1 қаңтарынан бастап ең 
төменгі жалақы мөлшерін 85 мың теңгеге 
көтеруді тапсырамын. Осылайша, біз ең-
бекақының ең төменгі мөлшерін үш жыл 
ішінде екі есе көбейттік. Бұл шара 1 милли-
он 800 мың адамның, оның ішінде бюджет 
саласында еңбек ететін 350 мың азаматтың 
әл-ауқатын арттыруға септігін тигізеді.

Жалпы, еңбек нарығын жан-жақты да-
мыту үшін Үкімет қысқа мерзімде 2030 
жылға дейінгі кешенді жоспарды бекітуі 
керек.

Жаңа экономикалық саясаттың қағида-
лары мен басымдықтарын нақты айқын-
даумен қатар, алдағы реформаларды сапа-
лы әрі толық жүзеге асыру өте маңызды. 
Оның табысты болуы мемлекеттік қызмет-
шілердің біліктілігіне, жауапкершілігіне 
және саяси ерік-жігеріне тікелей байланыс-
ты.

Реформалардың іске асырылуына не-
гізінен атқарушы билік жауап береді. Сон-
дықтан, ең алдымен, оның өзін өзгерту 
қажет. Осы саладағы реформаның басты 
бағыттары мынадай.

Біріншіден, нақты салаларға қатысты 
шешімдерді әзірлеу және орындау міндеті, 
сондай-ақ түпкі нәтиже үшін жауапкер-
шілік толығымен министрлерге жүктеледі. 
Өйткені олар өзінің бұйрығымен жедел 
шешім қабылдап отыруға тиіс. Бұл – әкім-
дерге де қатысты мәселе.

Екіншіден, экономикалық саясаттың 
іске асырылуына Үкімет толығымен жауап 
береді. Бюрократияға және сөзбұйдаға са-
лынбай, Президент Әкімшілігіне жалтақта-
май, экономиканы дербес басқарудың бар-
лық әдіс-тәсілдерін қолында ұстауға тиіс.

Үшіншіден, Президент Әкімшілігі бас-
ты «саяси штаб» ретінде мемлекетті әлеу-
меттік-экономикалық дамытудың страте-
гиялық бағыттарына, ішкі және сыртқы 
саясат, қорғаныс және қауіпсіздік, құқық 
және кадр саясаты мәселелеріне барлық 
күш-жігерін жұмылдырады.

Мемлекеттік аппаратты бюрократиядан 
арылту жолындағы жүйелі жұмыс жалғаса 
береді. Мемлекеттік жоспарлау жүйесін тү-
бегейлі өзгерту қажет. Бізге оның мейлінше 
шағын және қолайлы болғаны маңызды. 
Сондай-ақ тапсырмалардың орындалуын 
бақылау және бағалау жұмысын да қайта 
қарауымыз керек. Бұл – жұртшылықтың 
сұранысы. Басқаша айтқанда, қазір қоғамда 
жаңа әдіс-тәсілдерге, жаңа идеяларға, жаңа 
кадрларға деген сұраныс аса жоғары. Сон-
дықтан саяси мемлекеттік қызметшілердің 
резерві құрылады, соның арқасында «қо-
сымша кадрлар тобы» қалыптасады.

Қазір кадр тапшылығы өзекті мәсе-
ле болып тұрған кезде мұндай қадам өте 
маңызды. Жоғары лауазымға ие болғысы 
келетіндер көп, бірақ олардың біліктілігі 
тиісті талапқа сай келмейді. Демек, кадр 
мәселесін міндетті түрде қолға алуымыз 
керек, сапалы мамандар тәрбиелеу қажет. 
Бұл ретте саяси партиялардың кадрлық 
әлеуетін де пайдаланған жөн.

Аймақтағы атқарушы биліктің шешім 
қабылдау ісіне азаматтардың тікелей қаты-
су мүмкіндігін біртіндеп арттыру да маңыз-
ды. Ауыл, кент және ауылдық округ әкім-
дерін тұрғындар өздері сайлай бастағанына 
екі жылдан асты. Содан бері ауылдық дең-
гейдегі әкімдердің төрттен үші сайланды. 
Енді аудан және облыстық деңгейдегі қала 
әкімдерін сайлап көреміз.

 Қадірлі отандастар!
Еліміздің экономикасын дамытуға қа-

тысты бүгін айтылған жоба-жоспардың 
бәрі нақты зерттеліп, есептеліп жасалды.

Бүкіл экономикалық жүйені шұғыл түр-
де түбегейлі қайта қарап, өзгерту арқылы 
елімізді өркендетеміз, халықтың әл-ауқа-
тын арттырамыз.

Реформаның басты мақсаты – эконо-
микамыздың тұрақты өсімін 6-7 пайызға 
жеткізу және 2029 жылға қарай ұлттық эко-
номиканың көлемін 2 есеге ұлғайту, яғни 
450 миллиард долларға жеткізу. Әрине, 
бұл – ауқымды әрі күрделі міндет. Бірақ біз 
еліміздің байлығын, табысын азаматтары-
мыздың арасында әділ бөлуіміз қажет.

Бір сөзбен айтқанда, экономикалық 
өсімнің игілігін әрбір азаматымыз көруі ке-
рек. Бұл – принципті мәселе.

Еліміздің болашағы баянды болсын 
десек, бұл стратегиялық міндетті қалайда 
орындауға тиіспіз.

Мен еліміздің даму бағдары туралы 
пайымдарымды үнемі айтып жүрмін. Соны 
тағы да қайталағым келеді.

Біз болашақта қандай ел болатынымыз-
ды нақты білеміз.

Бәріне бірдей мүмкіндік беретін өрке-
ниетті ел – Әділетті Қазақстанды құрамыз. 
Заң және тәртіп, өзара түсіністік, тілек-
тестік пен жауапкершілік бәрінен биік 
тұратын тиімді мемлекет боламыз. Қоғам-
дық тәртіпті бұзатын кез келген аранда-
тушылық әрекетке қатаң тосқауыл қою 
қажет. Өкінішке қарай, құқық қорғау меке-
мелері және аймақ басшылары осы жұмыс-
ты дұрыс атқармай отыр. Басқа сөзбен айт-
қанда, заң үстемдігін қамтамасыз етпейді. 
Соның салдарынан қоғамымызда ұдайы 
келеңсіз оқиғалар болып жатады.

Мысалы, даладағы, көшедегі ванда-
лизм, кейбір азаматтарымыздың тәртіп-
сіздігі, мәдениетсіздігі, неше түрлі тұрмыс-
тық жанжалдар еліміздің халықаралық 
аренадағы абыройына нұқсан келтіретін 
болды.

Тағы да айтамын: біздің негізгі мақ-
сатымыз – заңды қатаң сақтау, қоғамдық 
тәртіпті қамтамасыз ету.

Біз мәдениетті, білімді, ғылымды дамы-
ту арқылы қазіргі ашық әлемнің бір бөлше-
гі болуға ұмтылуымыз керек. Алдымызға 
қойған биік мақсатқа жету оңай болмайды. 
Бірақ бүкіл ел болып кіріссек, бұл – қолдан 
келетін шаруа. Халық, бизнес және билік 
өкілдері бар күш-жігерін жұмылдыруы 
керек. Сонда ғана мемлекетіміздің қазіргі 
даму үлгісін түбегейлі өзгерте аламыз, ке-
дергінің бәрін жеңеміз.

Жалпы, әлемдегі ахуалдың күрделі 
екенін көріп отырсыздар. Барша адамзат 
түрлі сын-қатермен бетпе-бет келуде. Көп-
теген ел табиғи апатты, электр қуаты мен 
азық-түлік тапшылығын бастан өткеруде. 
Мамандардың айтуынша, биылғы шілде 
әлем тарихындағы ең ыстық ай болды. Көп-
теген елде инфляция өршіп, қымбатшылық 
болып жатыр. Мемлекеттер арасында түр-
лі текетірес, қарулы қақтығыс белең алды. 
Босқындардың саны 110 миллионнан асты. 
Мұның бәрі Қазақстанға да салқынын тигі-
зеді. Бірақ біз жаһандық дүрбелең дәуірін-
де өз бағдарымыздан адаспаймыз.

Әрине, даму жолымыз әрдайым теп-те-
гіс, даңғыл болмайды. Ешкім де сырттан 
келіп, Қазақстанды көркейтіп жібермейді. 
Ол үшін еліміздің әрбір азаматы заман та-
лабына сай болуға тиіс. Жалпы, халқымыз 
осындай дағдарыс кезінде біртұтас болуы 
керек. Басқа жол жоқ.

Әділетті Қазақстанды құрамыз де-
сек, саяси-экономикалық реформа жасау 
жеткіліксіз. Ең бастысы, қоғамдық сана, 
азаматтардың ниеті өзгеруі керек. Онсыз 
басқа жұмыстың бәрі бекер. Мен бұл ту-
ралы Ұлттық құрылтайдың екінші отыры-
сында нақты айттым.

Ұлттың жаңа сапасын қалыптастыру 
еліміз үшін айрықша маңызды. Әрбір аза-
матымыз, әсіресе, жастар ең жақсы қасиет-
терді бойына сіңіруі қажет. Оның бәрі бірі-
гіп, біртұтас қоғамдық қасиетке айналады.

Әркім отаншыл, білімпаз, еңбекқор, 
тәртіпті, адал, әділ, үнемшіл әрі жанашыр 
болса, алынбайтын асу жоқ. Абайдың «То-
лық адам» ілімінен бастау алатын «Адал 
азамат» тұжырымдамасының түпкі мәні – 
осы.

Тағы да қайталаймын: Әділетті Қа-
зақстан және Адал азамат ұғымдары егіз 
құндылық ретінде әрдайым қатар жүруге 
тиіс. Шын мәнінде, адалдық жоқ жерде 
ешқашан әділдік болмайды.

Әрбір адам ісі мен сөзі бір жерден 
шығатын Адал азамат болса, әділдік орнай-
ды.

Қазақстан – біздің жалғыз ғана Отаны-
мыз. Оның іргесі берік, керегесі кең, төрт 
құбыласы түгел болуы – өз қолымызда. Ба-
балардан мирас болған ұлан-ғайыр жерді 
қорғау, оны өркендету – біздің перзенттік 
парызымыз.

Мен еліміздің әрбір азаматын осы қаси-
етті парызға адал болуға шақырамын.

Берекелі бірлігімізді сақтап, табанды 
еңбек етсек, Отанымызды көркейтіп, ұр-
паққа дамыған мемлекет ретінде табыста-
сақ, бабалар аманатына адалдық деген – 
осы!



Облыс әкімі Ермағанбет Бөлекпаевты 
аурухана директоры Арыстан Мағзұмов 
пен денсаулық сақтау басқармасының 
басшысы Бибігүл Төлегенова орталықпен 
кеңінен таныстырды.

Күрделі жөндеуден өткен ескі емха-
наның ғимараты түрленіп шыға келген. 
Дәрігерлердің қызметіндегі ыңғайлы ка-
бинеттер, заманауи жабдықтар мен жаңа 
технологиялар жаңа бастамаларға, тың 
мүмкіндіктерге жол ашып отыр. 

– Орталықтың негізгі мақсаты – жал-
пы практика дәрігерінің жолдамасынсыз 
жүрек және қан тамырлары аурулары бар 
науқастарды емдеу. Бұл – орташа және 
ауыр созылмалы коронарлық артерия 
ауруы, созылмалы жүрек жеткіліксізді-
гі, жүрек қағысының қарапайым және 
күрделі бұзылыстары бар науқастар, туа 
біткен және жүре пайда болған жүрек 
ақаулары. Мұнда балалар мен ересектер 
кардиологтары, кардиохирургтар, қан 
тамырлары хирургтары кеңес береді. 
Функционалдық диагностиканың барлық 
түрі бар – жүрек пен қан тамырларының 
ультрадыбыстық зерттеуі, ЭКГ және қан 
қысымының холтер мониторингі, – дейді 
Арыстан Мағзұмов.

Емделушілердің қоңырауын арнайы 
дайындалған call-орталық қызметкер-

лері қабылдайды. 
Сонымен қатар, мұнда дәрігерлерге 

тәжірибе мен білім алмасуға арналған 
Оқу орталығы да пайдалануға берілді. 

Енді, қыркүйек айында телемеди-
цина кабинеті ашылады деп жоспарла-
нып отыр. Пациенттерге нақты уақыт 
режи мінде Қарағанды мен Астананың, 
Ұлттық ғылыми кардиохирургиялық 
орталықтың жетекші мамандары кеңес 
береді. Бұл әсіресе, жақын маңда әрда-
йым бейінді мамандар табыла бермей-
тін ауылдық жер лердің тұрғындарына 
қатыс ты. 

Аймақ басшысы аурудың салда-
рымен күресіп қана қоймай, алдын алуға 
баса назар аударуды сұрады.

– Біз денсаулық сақтау саласына 
бюджеттің ауқымды  қаржысын жұмсай-
мыз. Екі жыл ішінде ауылдық жерлерде 
92 ФАП салынады. Оның 14-інде қазір 
құрылыс басталды. Біз дәрігерлерді ше-
телге оқуға жібереміз, жас мамандарға 
арналған көтерме көлемін ұлғайттық, 
заманауи жабдықтарды сатып аламыз. 
Бірақ, кадрлардың сапалы жұмыс істеуі 
– зор мәнге ие, – деп атап өтті Ермаған-
бет Қабдулаұлы.

Суретті түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ

● ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ ЖҰМЫС САПАРЫ

Жасанды 
интеллект 
жәрдемге келмек

Техника дәуірінде биометриялық сканерлеу арқылы денсаулық көрсет-
кіштерін қашықтан анықтау, арнайы ақпараттың кең түрде талдау мүмкін-
дігі  – таң қалатын дүние емес. Мұндай мүмкіндік Қарағанды кардиологта-
рына да қолжетімді болып отыр. №2 көпсалалы аурухана базасында жұмыс 
істей бастаған жүрек-қан тамырлары ауруларын үйлестіру және диагности-
калау орталығы сөзімізге дәлел.

Жәлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»

(Соңы. Басы 1-бетте)

Колледждер сұранысқа 
ие мамандықтарға 

оқытады
Ал, колледждерде еңбек нары-

ғында сұранысқа ие жаңа маман-
дар оқытылуда. Биыл қосым-
ша 8 мамандық пен 9 біліктілік 
ашылды. Мысалы, Шахтинск 
технологиялық колледжінде 
өнеркәсіпшілердің тапсырысы 
бойынша жаңадан «Полимер 
бұйымдарын дайындау техноло-
гиясы» мамандығы ашылды. 

Бүгінде облыстың 54 коллед-
жінің 42-сінде дуальды оқыту 
енгізілген. Облыс әкімі Ермаған-
бет Бөлекпаев бұл жүйені одан 
әрі дамытуды тапсырды. Дуальды 
оқытумен бүгінде 6425 колледж 
студенті қамтылған. Кәсіпорын-
дардың сұранысы аясында мақ-
сатты оқыту бағдарламасымен 
қазіргі таңда 207 студент оқып 
жатыр. Биыл 250 студент қамты-
лады. 

Қарағанды тамақтану және 
сервис колледжінде шағын нау-
байхана ашылады. Студенттер 
арасында кәсіпкерлік дағдылар-
ды дамыту және колледждің ма-
териалдық-техникалық базасын 
нығайту мақсатында жасалған. 

Жиынға Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агентті-
гінің Қарағанды облысы бой-
ынша департаменті Превенция 
басқармасының басшысы Бауы-
ржан Хусаинов қатысып, облы-
стың білім басқармасымен атал-

Білім саласындағы басымдық

мыш салада сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдеріне сыртқы талдау 
жүргізілгенін, талдау нәтижесі 
бойынша жалақы қорынан бюд-
жет қаражатын жымқыру схема-
лары анықталғанын баяндады. 

– Сыбайлас жемқорлық пе-
дагогтерді әлеуметтік қолдау 
барысындағы барлық мемле-
кеттік шараларға тосқауыл 
болып отыр. Жалпы алғанда, 
102 млн. теңге соманы құрай-
тын 12 жымқыру фактісі орын 
алды, қазіргі таңда 77 млн. тең-
ге қайтарылды. Бұл фактілер 
мектептегі бухгалтерлік есеп 
жүйелерімен Оқу-ағарту ми-

нистрлігі және Қазынашылық 
комитетінің арасындағы байла-
ныстың болмауынан туындаған. 
Білім саласына қатысты көр-
сетілген мәселелерді түбегейлі 
өзгерту үшін, жергілікті деңгей-
ден бастап, барлық бюджеттік 
процестерді ав томаттандыруды 
толық қамтамасыз ету қажет. 
Анықталған сыбайлас жемқор-
лық тәуекелдерін жою мақса-
тында, құқықтық және ұйымда-
стырушылық шаралар кешенін 
жүзеге асыру үшін жол картасы 
қабылданды. Аталмыш шара-
ларды бірлесе орындау білім 
жүйесіндегі жемқорлық көрініс-

терін жоюға және бюджет қара-
жатын жымқыруға жол бермеуге 
септігін тигізеді, – деді Бауыр-
жан Хусаинов. 

39 маман педагогикалық 
қайта даярлаудан 

өткен 
Ауыл мектептерінде мұғалім 

тапшылығын жою – өте өзекті 
мәселе. 

«Мамандыққа бүйірлік кіру» 
(«Боковой вход в профессию») жо-
басы туралы айтылды. Жоба жоға-
ры білімі бар, бірақ педагогикалық 
білімі жоқ адамдарды мектептерге 

жұмыс істеуге және сабақ беру 
үшін қайта даярлауға арналған. 
Биылғы түлектер арасында Қа-
рағанды өңірінен үш адам бар. 

«Teach for Qazaqstan» қоғам-
дық қорының директоры Гүлнара 
Сәлменова «Мамандыққа бүйір-
лік кіру» жобасы әлеуметтік жоба 
екенін, ол бизнес саласынан де-
меушілік ақшаға іске асырылып 
жатқанын айтты.

– Жоба ауыл мен қала мектеп-
тері арасындағы теңсіздікті жоюға 
бағытталған. Яғни, өңірлердің, ел-
дің және шетел жоғары оқу орын-
дарының түлектерін білім беру 
жүйесіне әкелуді көздейді. Жоба 
өткен жылы басталып, білім беру 
жүйесіне 40-қа жуық қатысушы-
ны әкелді, – деді Гүлнара Ислам-
бекқызы.

Жобаға іріктеу жүйесі көп са-
тылы. Оның өз сайты бар, сол 
арқылы қатысуға өтініш беруге 
болады. Гүлнара Сәлменованың 
айтуынша, іріктеудің барлық ке-
зеңдерінен кейін 39 адам ғана педа-
гогикалық қайта даярлаудан өткені 
туралы сертификат алған. 

– Қайта даярлау аяқталғаннан 
кейін біз қатысушылардың ауыл-
дық жерлерге көшуін және жұмыс 
орнын алдын ала дайындаймыз, ал 
білім беру бағдарламалары Ғылым 
және жоғары білім министрлігінің 
талаптарына сәйкес құрастыры-
лады. Осы жазда Алматыдағы 
Сүлейман Демирель универси-
тетінің базасында жазғы институт 
өтті. Біз сабақ жоспарлау, сыныпты 
басқару, оқушылардың жұмысын 
бағалауды үйреттік. Жазғы бала-
лар лагері де болды. Жобаға қаты-
сушылар Алматы облысының ауыл 
балаларымен жұмыс істеді, – деді 
Гүлнара Исламбекқызы.

Қазір жобаның 33 қатысушы-

сы ауыл және моноқалалардың 
мектептеріне жұмысқа орналасты-
рылды. Олар 1 қыркүйектен бастап 
жұмыс істеуге дайын, ал кейбіре-
улері ауылдарға көшіп кеткен. 
Биылғы бағдарлама мамыр айынан 
бастап Сүлейман Демирель уни-
верситетімен бірге. Қайта даярлау 
туралы сертификатты аталған уни-
верситет береді. Сондай-ақ, «Teach 
for Qazaqstan» қоғамдық қорының 
директоры Гүлнара Сәлменова 
Қарағанды облысымен осы бағыт-
та ынтымақтас тық жалғасатынын 
атап өтті.

Кеңес отырысында Ермаған-
бет Бөлекпаев білім саласының 
барлық деңгейіндегі шешілуі тиіс 
маңызды мәселелерді атап, бірқа-
тар тапсырмалар берді. Мәселен, 
балабақшаларда орын санын кө-
бейту, әсіресе, жаңадан салынған 
тұрғын үйлердің бірінші қабатын-
да мектепке дейінгі ұйымдар ашу 
жоспарын жүзеге асыру жөнінде 
айтты. Техникалық және кәсіптік 
білім беру саласында студенттерді 
жастар кәсіпкерлігіне көбірек жұ-
мылдыру қажеттігін алға тартты. 

– Колледж базасында көбірек 
бизнес-инкубаторлар ашу қажет. 
«Мамандығым – болашағым» жо-
басы аясында кадрлармен қамта-
масыз ету бойынша өңірлік стан-
дартты әзірлеуді аяқтаңыздар, 
– деп атап өтті өңір басшысы. 

Жиын соңында Ермағанбет Бө-
лекпаев ауылдық мектептерде ең-
бек жолын енді бастайтын жас пе-
дагогтерге сәттілік тілеп, сыйлық 
табыс етті. Сондай-ақ, 40 жылдық 
еңбек өтілі бар ұстаздарды «Еңбек 
ардагері» медалімен марапаттап, 
үздік педагогтерге Құрмет грамо-
тасын табыстады. 

Суреттерді түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ

Бүгінде мұнда Қарағанды облысының 
арнаулы әлеуметтік қызмет көрсету орта-
лығынан түскен 14 баланың бесеуі ем қа-
былдап жатыр. Сауығып кетуге мүмкіндік 
мол, ем-домның оң динамикасы байқала-
ды. Оңалту шаралары мұқият жүргізілуде. 
Балалардың жағдайы жақсы, ешқандай 
ауытқушылық жоқ. 

Ажар Ғиният бөлімшелерге барып, 
балалардың жағдайымен арнайы жеке та-
нысты. Мамандар дене қызуын және ден-
саулығын министрдің көзінше тексеріп, 
емделушілердің жағдайының тұрақталға-
нын жеткізді.

Өз кезегінде министр де балалардың 
жағ дайы жақсарғанын атап өтті. Балалар-
ды емдеу тәсілі республикалық мамандар 
тарапынан үнемі бақыланып отырғанын 
айта кеткен жөн. 

Денсаулық сақтау министрлігі зар-
дап шеккен балалардың жағдайына және 
оларға медициналық көмек көрсетуге тұ-
рақты мониторинг жүргізілетінін һәм бар 
жағдайды жіті қадағалайтынын жеткізді.

Суретті түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ

● РЕСМИ

Зардап шеккендер министр бақылауында
Кеншілер өлкесіне жұмыс сапарымен келген Денсаулық сақтау министрі 

Ажар Ғиният облыстық клиникалық аурухананың инфекциялық орталығына 
барды. Онда бұған дейін зардап шеккен балаларға арнаулы әлеуметтік қызмет-
тер көрсету орталығының тәрбиеленушілеріне көрсетіп жатқан медициналық 
көмек барысымен танысты. 

Жәлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»

Тоғыз қабатты ғимарат екі жыл ішін-
де салынған. Ғимарат заманауи  жаб-
дықталған. Интерьердегі жоғары тех-
нологиялық стиль, толық тұрмыстық 
жағдайлар, мультимедиялық жабдықтары 
бар оқу бөлмелері, спорт және музыка зал-
дары және жайлылық үшін қажет басқа да 
көптеген заттар студенттер игілігі үшін то-
лық қамтылып отыр. 

– Мемлекет басшысының бастама-
сымен еліміз бойынша студенттерге ар-
налған жаңа жатақханалар салынуда. Біз 
сіздерді білімнің шыңына жетіп, білікті 
маман атанып, елге алаңсыз қызмет ету-
леріңіз үшін қолайлы жағдаймен қамтама-
сыз етуге міндеттіміз. Бүгін барлық стан-
дартқа сай жаңа заманауи жатақхана ашып 
жатырмыз, – деді Ажар Ғиният.

Жергілікті билік жатақхана салуға кен-
шілер шаһарының орталығынан жер бөл-
ді. Студенттер үйі көлік байланысы және 
әлеуметтік инфрақұрылымға қолжетімді 
жерде орналасқан. Құрылыс жұмыстары 
қаржы орталығының қолдауымен арнайы 
бағдарлама бойынша жоғары оқу орны қа-
ражатына жүргізілген. 

Бір айта кетерлігі, жаңа жатақхана 400 

● МИНИСТРДІҢ ЖҰМЫС САПАРЫ

Студенттер үйі талапқа сай
Бұған дейін айтылып келген Қарағанды облысындағы студенттерге жа-

тақханаларда орын тапшылығы мәселесі шешімін тауып жатыр. Атап айтсақ, 
облыс орталығында болашақ дәрігерлер үшін жаңа студенттер үйі ашылды. 
Қарағанды медицина университеті жатақханасының ашылуына Денсаулық 
сақтау министрі Ажар Ғиният пен облыс әкімінің орынбасары Ермек Алпысов 
қатысты.

Жәлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»

студентті қабылдай алады. Барлық бөл-
мелер екі орынды, толық жиһаздалған, 
әрқайсысында жуынатын бөлме қарасты-
рылған. Бұдан бөлек, әр қабатта ас үй және 
тұрмыс тық және киім-кешек бөлмелері, 
демалыс орындары ойластырылған. 

Қарағанды медицина университетінің 
базасында салынған бұл жетінші жатақ-
хана. Университеттің академиялық жұмыс 
жөніндегі проректоры Қуатбек Төлеубе-
ковтің айтуынша, биыл ЖОО-ның бірінші 

курсына 2000-ға жуық талапкер қабылдан-
ды. Олардың жартысына жуығы жатақха-
наға мұқтаж екенін айта кеткен жөн. 

– Әрине, қуаныштымыз. Мен Қызыл-
ордадан осы іргелі оқу орнын таңдап 
кел дім. «Жалпы медицина» мамандығы 
бойынша оқимын. Бұған дейін басқа жа-
тақханада тұрдым. Енді осы жерден орын 
ұсынды. Жаңа жатақханада жағдай мүлдем 
басқаша. Бәрі жаңа, жайлы. Біз емін-еркін 

демалып, сабаққа уақытылы дайындала 
аламыз, – деп ойымен бөлісті университет-
тің III курс студенті Нұрайым Қайратқызы. 

Қарағанды облысында сегіз жоғары 
оқу орны бар. Студенттер үшін 10 мың 
орындық 29 жатақхана жұмыс істеп тұр. 
Медицина университеті 250 орындық жа-
тақханалардың бірін қайта құруды жүзеге 
асыруда. Е.Бөкетов атындағы Қарағанды 
университеті 500 орындық жаңа жатақхана 
салуды жоспарлап отыр.
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Басқосу модераторы об-
лыс əкімінің орынбасары Ербол 
Əліқұлов кездесу тақырыбы қа-
шан да өзекті екенін атап өтті. 

– Адам құқықтары – азаматтық 
қоғам мен құқықтық мемлекеттің 
негізгі құндылықтары. Ата Заң 
қабылданғаннан бері қолданысқа 
қаншама заң енгізілді. Бəріне 
тоқталмай, соңғы жылдары қа-
былданғандардың ішінде маңыз-
ды құжат деп Президентіміз қол 
қойған «Қазақстан Республикасы-
ның адам құқықтары саласындағы 
одан əрі шаралары туралы» Жар-
лығын айтуға болады. Заң негізін-
де бекітілген Адам құқықтары 
жəне заң үстемдігі саласындағы 
одан əрі шаралар жоспары аясын-
да əйелдерге қатысты кемсітуді 
жою, ерлер мен əйелдердің тең 
құқықтары мен мүмкіндіктерін 
ілгерілету, бірлесу бостандығы 
құқығы, мүгедектігі бар адамдарға 
қатысты адам құқықтары, адам-
ның қылмыстық сот төрелігі, жа-
заны атқару жəне азаптаулар мен 
қатыгез іс-əрекеттердің алдын алу 
саласындағы құқықтары, адам 
сау дасы құрбандарының құқықта-
рын қамтамасыз ету, сондай-ақ, 
мигранттарға, азаматтығы жоқ 
адамдарға жəне босқындарға қа-
тысты адам құқықтары бағыттары 
көзделеді. Конституцияға маңыз-
ды мəселелерге қатысты бірқатар 
өзгерістер енгізілгенін білеміз. 
Оның ішінде, азаматтардың 
құқығын қорғау механизмдерін 
жетілдіру, басқару құзыретін бөлу, 
Парламенттің мəртебесін артты-
руға суперпрезиденттік модель-
ден халықтың қатысуын көздейтін 
президенттік республика моделіне 
көшу сынды мəселелер бар, – деді 

● ДӨҢГЕЛЕК ҮСТЕЛ

Заң – бəрінен үстем
Азаматтардың құқықтарын қорғау саласындағы міндеттер 

мен перспективалар ел Конституциясы күні қарсаңында өткен 
дөңгелек үстелдің тақырыбына айналды. Оған қатысқан де-
путаттар, үкіметтік емес ұйым өкілдері, адам құқықтары жəне 
бала құқықтары жөніндегі уəкілдер, қоғам белсенділері осы 
бағыттағы жұмыс барысын талқылады, ұсыныс, пікірлерін ор-
таға салды. 

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»

Ербол Шымкентбайұлы. 
Қазақстан Республикасы Парла-

менті Мəжілісінің депутаты Құдай-
берген Бексұлтанов қоғам белсен-
ділерін Конституцияны қолдана 

Əркім өз құқығын білсе, жеңіл-
мейді. Мəселен, Қазақстанның əр 
азаматының медициналық көмек-
тің тегін кепілдендірілген көлемін 
алуға, тегін орта білімге құқығы 
бар. Бұл жерде орта білім алу мін-
деттеледі. Кейбір ел азаматтарында 

мұндай құқық жоқ, – деп атап өтті 
Құдайберген Бексұлтанұлы. 

Əйелдер істері жəне отба-
сылық демографиялық саясат 
жөніндегі облыстық комиссия 

деді Айжан Казимирқызы. – Ақпа-
раттық көмек қарапайым түрде, 
түсінікті жеткізілуі тиіс. Себебі, 
қаладағы əйел мен ауылда тұра-
тын əйел адамның ақпарат алуы 
деңгейі бірдей емес. Əйелдердің 
өзін-өзі дамыту туралы түрлі тре-
нинг, семинарлар өтіп жатады. 
Алайда, оған бəрі қатыса алмай-
ды. Бизнес құрылымдары əйел-
дерге осы бағытта қолдау көрсет-
се екен деймін. 

Ол əйелдердің экономикалық 
тəуелсіз, саяси белсенді болуы 
үшін бірқатар ұсыныстарын да 
айтты. Мəселен, аймақ əйелдері 
шығаратын өнімдерге жергілікті 
сауда белгісі  сертификатын алу 
бойынша құжаттарды рəсімдеу-
ді жеңілдету, əйел кəсіпкерлер-
ге төменгі пайызбен қарыз беру 
мəселесін қарастыру, мақсатты 
қолдау тетіктерін жандандыру си-
яқты ойларын ортаға салды. 

– Əйелдерді əлеуметтік қорғау 
шараларын жалғастыру керек.  
Əсіресе, отбасылық зорлық-зом-
былық құрбаны болған əйел-
дердің ментальді жəне физика-
лық денсау лығын бақылау жəне 
нығайту маңызды, – деді Айжан 
Қиясова. 

Өз кезегінде Ербол Шымкент-
байұлы айтылған əр ұсынысты 
қолдап, оларды тиісті жұмыс ко-
миссиялары қарастыратынын жет-
кізді. Сондай-ақ, ол біздің облыс-
тың ел бойынша гендерлік теңдік 

қауымдастығының жетекшісі 
Дмитрий Полтаренко қазақстан-
дықтардың саяси мəдениеті мен 
құқықтық жауапкершілігі туралы 
сөз қозғады. 

– Құқықтық сауаттылық қо-
ғам ның əр саласындағы кез кел-
ген мəселені реттеуші болуы 
тиіс. Дегенмен, «менің құқым 
бар» деушілер міндеттемелері де 
бар екенін есте ұстауы тиіс. Де-
мократия мен сөз бостандығы 
«не істесе де рұқсат» дегенді 
білдірмейді. Конституция – əр 
қазақстандықтың бостандығы-
ның негізі. Бірақ, заң мен оның 
сақталуы – қоғамдық келісімнің 
негізі. Өз құқықтарымыз бен бос-
тандықтарымызды қорғай оты-
рып, олардың өзгенің құқығы мен 
бостандығына кесірін тигізбеуін 
есте ұстаған жөн. Құқық пен мін-
дет тепе-теңдігін ұстану қиын. 
Алайда, ол сақталмаса, кез келген 
мінсіз деген заң да жұмыс істемей-
ді, – деді Дмитрий  Полтаренко.

«Шаңырақ» көпбалалы отба-
сыларды қолдау орталығының 
директоры, облыстық мəслихат 
депутаты Лəззат Қожахметова-
ның пікірінше, ауыл тұрғындары 
үшін құқықтық, цифрлық қол-
жетімділік əлі де төмен.

–  Ауыл адамдары электрон-
дық үкімет порталы арқылы он-
лайн қызметті қалай алуға болаты-
нын білмейді. Ол үшін олар аудан 
орталығына немесе қалаға барып, 

Сонымен қатар, Қарағанды об-
лысы бойынша Бала құқықтары 
жөніндегі уəкілі Ирина Кисилева 
бірінші қыркүйектен бастап «Зор-
лықтан ада аймақ» акциясының 
басталатынын жеткізді. 

– Бүгінде əр ұйымда бала 
құқықтары өкілдері, балалар мен 
жасөспірімдер ұйымдары, уəкілдік 
жанындағы жастар кеңесі жұмыс 
істейді. Еріктілер альянсы құрыл-
ды. Олар кез келген мəселені тал-
дап, зерделеп, көмек көрсетуге 
дайын тұрады. Олардың ішінде, 
психолог, заңгер, əлеуметтік қыз-
меткер, педагогтер, тіпті, үй ша-
руашылығындағы əйелдер де бар. 
Бала құқықтарына қатысты мəселе 
көп. Оның барлығы мемлекеттің 
қатысуынсыз шешім таппайды. 
Дегенмен, бұл жерде ата-аналар 
жауапкершілігі де зор. Ата-аналар-
дың құқықтық жəне педагогика-
лық мəдениеті төмен. Əлі де атқа-
ратын жұмыс жетерлік, – деді ол. 

Басқосуда «Сенімен болашақ» 
республикалық қоғамдық бір-
лестіктің облыстық филиалы же-
текшісі Индира Тоқмурзина ұрпақ 
тəрбиесі жайлы ойларымен бөлісті. 

– Биыл Түркістан қаласында 
өткен Ұлттық құрылтайда Мем-
лекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев ұлт ұрпағы тəрбиесіне 
ерекше көңіл бөлу керектігін атап 
өтті. Бұл саладағы кемшіліктер 
бар екені белгілі. Десек те, ата- 
аналар баланы мемлекет, Үкімет 
не қоғам үшін емес, ең алдымен, 
өзі үшін дүниеге əкеледі. Əр-
бір ата-ана саналы ұрпақ өсіруге 
баса мəн беруге тиіс. Өскелең ұр-
пақтың тəрбиесі – өте маңызды 
мəселе. Ашығын айтсақ, қазір жас 
ұрпақ əлеуметтік желі арқылы 
тəрбие алып жатыр. Баланы 
дұрыс бағытқа бұрып, жол көр-
сетіп отыр масақ, бұл – өте қауіпті 
үрдіс. Ғаламтор арқылы жат діни 
ағымдардың құрығына түскен 
жастар да бар, – деді ол.

Бұдан өзге де бірқатар ой-пікір, 
ұсыныстар айтылды. Барлығын 
мұқият тыңдаған Ербол Əліқұлов 
ұсыныстардың ескерілетініне 
сенім білдірді. Мерекеге орай 
бірқатар қоғам белсенділерін аза-
маттық ұстанымы жəне өңірдің 
қоғамдық-саяси өміріне қатысқаны 
үшін Алғыс хатпен марапаттады.

Суреттерді түсірген 
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ

білуге,  əрі насихаттауға шақырды.
– Əлемдегі өзгерістер бізді 

алаңдатпай қоймайды. Азаматтары-
мыздың құқықтық сауатты болуы 
үшін оны насихаттауымыз керек. 

төрағасының орынбасары Айжан 
Қиясова əйелдердің өзін-өзі дамы-
туы мəселесіне тоқталды. 

– Цифрландыру заманы болса 
да, ақпаратқа тапшылық бар, – 

мəселесінде алдыңғы қатарда 
екенін де тілге тиек етіп өтті.  

Шараға қатысқан «Қарағанды 
облысының азаматтық альянсы 
қауымдастығы» заңды тұлғалар 

уақытын, қаражатын жұмсайды. 
Ауылдық əкімдікте электрондық 
үкімет порталы қызметтері үшін 
бір компьютер арнап қойса, жақсы 
болар еді, – деді ол. 

–   Ата Заң – қастерлі құжат, тұрақ-
тылық пен татулықтың биік тұғыры. Оның 
іргетасы тарихтың тереңінде жатыр. Еге-
мен еліміздің негізгі заңының қабылда-
нуы – тəуелсіз Қазақстан тарихындағы 
аса маңызды оқиғалардың бірі, – деді қала 
басшысы Нұрлан Ламбеков.

Бұдан бөлек мерекелік шарада қала-
ның дамуына  үлесін қосып жүрген бір 
топ азаматтар қала əкімінің Құрмет гра-
мотасымен жəне Алғыс хаттарымен ма-
рапатталды. Приозерск қаласы полиция 
бөлімі жергілікті полиция бөлімшесінің 
учаскелік полиция инспекторы, полиция 
капитаны Абылайхан Кеңесов, полиция 

● МЕРЕКЕ ШУАҒЫ

Мерей тасыған күн
Приозерск қаласында Қазақстан Республикасының Конституциясы күніне 

арналған «Ата Заңым – ардағым» атты мерекелік шара өтті. Салтанатты ша-
раға қатысқан ш аһар басшысы Нұрлан Ламбеков барша қала жұртшылығын 
мерекемен құттықтап, Ата Заңның тəуелсіз Қазақстан тарихында алар орны-
ның ерекше екенін атады. 

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

– Бүгін еліміздегі мерейлі мереке 
Конс титуция күніне орай, аудан орта-
лығында 4 отбасы жаңа баспанаға ие бол-
ды. Айта кету керек, аталмыш үйлерді алу 
еліміздегі «Қуатты өңірлер – ел дамуы-
ның драйвері» ұлттық жобасы аясында 
бастапқы нарықтан тұрғын үй сатып алу 
арқылы мүмкін болып отыр. Жалпы, ме-
реке қарсаңында Ақсу-Аюлы ауылынан 
бөлек, ауданымыздың Ақадыр, С.Сей-

● ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Отыз отбасына баспана
Конституция күніне орай Шет ауданына қарасты Ақсу-Аюлы ауылында, 

Ақадыр, С.Сейфуллин кенттерінде 30 пəтердің кілті табысталды. Ақсу-Аюлы-
дағы қуанышқа аудан əкімі Мұхит Мұхтаров ортақтасып, баспаналы болған 
отбасыларды құттықтады.

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

бөлімінің инспекторы Бибінұр Аманқұло-
ва, полиция бөлімі кеңсесінің жетекші 
маманы Айгерім Кеңесова, Приозерск 
қалалық сотының автокөлік жүргізушісі 
Елдос Оразбайұлы қала əкімінің Құрмет 
грамотасына жəне Приозерск қалалық по-
лиция бөлімінің ювеналды полиция тобы-
ның инспекторы Тұңғышбай Айдарбаев 
Алғыс хатқа ие болды. Сонымен қатар, 
қалалық мəслихат төрағасының Алғыс 
хатымен Приозерск гарнизоны əскери 
прокуратурасының іс жүргізу бойынша 
инспекторы Азамат Алмасұлы, Прио-
зерск қалалық сотының еңбек шарты бой-
ынша қызметкері Марал Орынбекқызы, 
Приозерск қаласының полиция бөлімі, 
патрульдік полиция тобының инспекто-
ры, полиция лейтенанты Самат Маратұлы 

жəне полиция бөлімінің кезекші көмек-
шісі полиция сержанты Еркебұлан Сə-
кенұлы марапатталды.

Ата Заңның қасиеті мен маңыздылығы 
дəріптелген мерекелік шарада отаншыл-
дық тақырыбындағы патриоттық əндер 

шырқалып, театрландырылған музыка-
лық хореографиялық қойылым көрермен 
назарына ұсынылды.

ПРИОЗЕРСК

фуллин кенттерінде 26 отбасыға осын-
дай жаңа пəтерлердің кілті табыс етілді. 
Баспананы қолжетімді ету – Үкімет пен 
жергілікті əкімдіктер тарапынан жүзеге 
асырылып жатқан маңызды жоспарлар-
дың бірі. Халықпен əр кездесуде жиі кө-
терілетін мəселе біртіндеп оң шешімін 
табуда. Баршаңызды бүгінгі қоныс тойла-
рыңызбен шын жүректен құттықтаймын! 
Жаңа баспаналарыңыздың іші қуаныш 
пен шаттыққа толсын, – деді аудан басшы-
сы Мұхит Мұхтаров.

Өз кезегінде қуанышқа кенелген от-

басылар мемлекеттік бағдарлама аясында 
бастапқы нарықтан үй алуға көмек қолын 
созған аудан басшысы мен барша азамат-
тарға алғыстарын жеткізді. 

Баспаналы болғандар осыған дейін 
əлеуметтік осал топтағы жəне көпбалалы 
отбасылар санатында үй кезегінде тұрған-
дар. Биыл «Нұрлы жер» мемлекеттік 
бағдарламасы аясында Ақадыр кентінде-
гі 12 пəтерлі екі тұрғын үйдің құрылысы 
аяқталып, пəтер кілттері отбасыларға 
беріледі. Сондай-ақ,  Ақсу-Аюлы ауылын-
да 24 пəтерлі тұрғын үйдің құрылысы 
басталды. Қосымша жаңадан салынып 
жатқан бірінші нарықтағы тұрғын үйлер-
ден жалпы 32 пəтер сатып алу жоспарла-
нып отыр.

Шет ауданы

№95 мектеп-гимназия 1963 жылы са-
лынған. Биыл ғана күрделі жөндеуден 
өтті. Бұл мектептің сапалы салынғанын 
көрсетеді. Шатыры жаңартылып, ескі ша-
тыр жаңа металл плиткаларға ауыстырыл-
ды. Фойе жөнделді. 

Жөндеу кезінде бюджет қаражатын 
үнемдеп, жертөле, қазақ тілі кабинеті, 
STEM-зертхана, асхана, мұғалімдер бөл-
месі, гардероб, директор жəне психолог 
кабинеттері жаңартылды. Бейнебақылау 
жүйесімен қамтылды. Қазір мұнда 1006 
оқушы оқиды. Бес бірінші сынып бар.

● БІЛІМ

Үш ауысым 
жойылды

Қарағанды облысында бірінші 
сыныпқа 17 мыңнан астам оқушы 
барса, соның 132-сі облыс орта-
лығындағы №95 мектеп-гимназия-
сына келді. 

Жəлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Қарағанды облысы бойынша Ішкі мемлекеттік аудит департаментін-
де мемлекеттік қызметшілерінің Ар-намыс кодексінің, мемлекеттік қы-
змет және жемқорлыққа қарсы күрес туралы заңдарының нормаларын 
департамент қызметкерлерінің бұзу фактілерін хабарлау үшін 9.00-
18.00-ге дейін жұмыс тәртібімен 56-31-35, 56-25-82 сенім телефонда-
ры қызмет етеді. Жеке және заңды тұлғалардың өтініштеріне арналған 
электрондық мекенжайы  fink.kar@minfin.gov.kz

д

Қаладағы №9 мектеп-интер-
наттың жанынан ашылған бұл 
ұйымға кіру үшін кедергісіз орта 
құрылған. Яғни, пандус, табал-
дырықсыз, тактильді жолдар, 
тұтқалар, ақпараттық кестелер 
орнатылған. Оның директоры 
Құралай Күлмағамбетованың 
айтуынша, 6 педагог-психолог, 
логопед, дефектолог мамандар 
штаты жасақталып, 7 кабинет 
түзету-дамыту сабақтарын ұй-
ымдастырып, өткізуге қажетті 
құрал-жабдықтармен жарақтан-
дырылған. 

Егер бүгінде Саран қаласында 

● БАЛА – БОЛАШАҒЫМЫЗ

Ерекше балаға ерекше білім 
Туғаннан психофизикалық дамуында кемістігі бар балалар 

елімізде аз емес. Оларға әрдайым психологиялық-педагогика-
лық қолдау көрсету мемлекеттің назарында. Осындай топқа 
жататын ерекше білім беру қажеттілігі бар балалардың өмір 
сүру сапасын жақсарту мақсатында облысымызда арнайы және 
инклюзивті білім беру дамытылуда. Соның бір бағыты – психо-
логиялық-педагогикалық түзеу кабинеттерінің желісін кеңейту. 
Бұған дейін облыста осы сияқты жеті  кабинет жұмыс істеп жат-
са, енді Конституция күні қарсаңында Саран қаласында да тағы 
сегізінші кабинет ашылды.

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

психофизикалық кемістігі бар 18 
жасқа дейінгі 150 бала тіркелсе, 
әзірше соның 50-і мектептегі са-
бағынан бос уақыттарында осы 
жерде тиісті көмек алып, қолдау 
табады. Ал, тағы да ниет білдір-
гендер мамандардың кеңесінен 
кейін және ата-аналарының (заң-
ды өкілдерінің) келісімімен ғана 
қабылданатын көрінеді.

Тұсаукесер рәсіміне арнайы 
келген облыстың білім басқар-
масының басшысы Гүлсім Қо-
жахметова мен Саран қаласы 
әкімі орынбасарының міндетін 
атқарушы Сағымбек Бейскеев ка-
бинеттердің бәрін аралап көріп, 
осында келген ата-аналармен 
сөйлесіп, олардың сұрақтарына 

жауап берді. Гүлсім Шабданқызы 
өз сөзінде алдағы уақытта мұндай 
кабинеттерді Балқаш қаласы мен 
аудан орталықтарында да ашу 
жоспарда екенін айтты. Өз кезе-
гінде ата-аналар арасынан сөй-
леген Нурия Гильмутдинова мен 

Фариза Нұрмұқанова енді об-
лыс орталығына сабылмайты-
нына ризалықтарын білдіріп, 
көздеріне жас алысты.

САРАН

Келесі кезекте қалада 5 жыл-
дан бері өткізіліп келе жатқан 
«Идеядан – шынайылыққа»  үз-
дік жобалар конкурсының қо-
рытындысында жеңімпаз бо-
лып танылған 5 жас кәсіпкердің 
әрқайсына   1 мил лион теңгенің 
сертификатын Саран қалалық 
мәслихатының төрағасы Өміржан 
Баймағамбетов тапсырды. Солар-
дың бірі Станислав Романов осы-
дан екі ай бұрын Ақтас кентін-
де ММА аралас жекпе-жегінен 
«Арыстан»  клубын құрып, қазір 
онда 25 бала осы спорт түрімен 
шұғылданады екен. Ол енді ке-

● САЛТАНАТ

Иесін тапқан марапат
Конституция күніне арналып Саран қаласының Мәдениет үйінде өткен мерекелік салтанат ма-

рапатқа толы болды. Оны осы қала әкімінің міндетін атқарушы Алмас Сүлейменов құттықтау сөз-
бен ашып, өңірдің әлеуметтік-экономикалық дамуына елеулі үлес қосқан бір топ азаматқа  Құрмет 
грамоталары мен гүл шоқтарын табыс етті. Марапатталғандардың арасында Саран қалалық ау-
руханасының шаруашылық меңгерушісі Л.Баранчук, Ақтас кенті әкімі аппаратының бас  маманы 
Н.Вальс, Саран қаласы прокуратурасының прокуроры Ә.Завотпаев, Саран қаласы Жастар ресур-
стық орталығының жастар ісі жөніндегі инспекторы Н.Сабырова және басқалар бар. Салтанат 
үстінде сарандық көпбалалы ана Л.Талалаеваға да «Күміс алқа»  табысталды.

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

лешекте олардың қатарын 
көбейт пек ойда.

Мерекелік салтанатқа кел-
гендер бұл күні жергілікті 
өнерпаздардың  өнерін қала-
лық «Мәміле» тіл клубы мен 
орталық кітапхананың, белгілі 
суретші Қайрат Кей-Кейдің 
көрмелерімен танысып, тама-
шалады.

САРАН

Акцияның мақсаты – жаңа оқу 
жылына дайындық уақытында аз 
қамтамасыз етілген және көпбала-
лы отбасылардан шыққан оқушы-
ларға қолдау көрсету және бала-
ның сабаққа баруын қамтамасыз 
ету. Аталған орталық қайырым-
дылық акцияларына демеушілік 
жасайтын мекеме басшыларымен 
келісіп, жалғызбасты әкелер тәр-
биелеп отырған отбасы балала-
рын мектепке қажетті киім-кешек, 
құрал-жабдықтармен қамтамасыз 
етті.   

Адам өміріндегі ең игі 
істерінің бірі – мұқтаж жандарға 
қамқорлық жасау. Қайырым-
дылық, мейірімділік жасағанда 
ғана жақсылықтың шырағы жана-
ды. Қарағанды қаласында тұратын 
екі отбасының балалары мектепке 
қажетті құрал-жабдықтармен то-
лық қамтамасыз етілді. Бірінші от-

● «МЕКТЕПКЕ ЖОЛ» 

Қайтарымы мол 
қайырымдылық

Биыл 1 тамыздан бастау алған жыл сайынғы «Мектепке жол» 
атты қайырымдылық акциясы республика бойынша    30 қыр-
күйекке дейін жалғасады. Осы акцияға Тұңғыш Президенттің 
тарихи-мәдени орталығы қызметкерлерінің ұйымдастыруымен 
қаладағы беделді мекеме басшылары да атсалысты. Олар – 
«Вент Сервис» ЖШС басшысы Евгений Тюфтин және «Қараған-
дылифт» ЖШС басшысы Салават Кинзибаев.

басында бес баланы, екінші отба-
сында екі баланы әкелері жалғыз 
бағып отыр.

Қамқорлықты қажет ететін 
жандарға қол ұшын беру арқылы 
адам баласы жақсылыққа қадам 
бастайды. Тұңғыш Президенттің 
тарихи-мәдени орталығы ұжы-
мының және демеушілердің көме-
гімен алынған оқу құрал-жаб-
дықтарын балаларға тапсырдық. 
Дәл осындай игілікті іске арала-
сып, қайырымдылық танытқан 
барша еріктілерге үлкен алғысы-
мызды білдіреміз. Жасалған ізгі 
амалдарыңыз сауапқа жазылып, 
әр істеріңіз берекеге толы болсын!

Ләззат ДИХАНБАЕВА,
 Тұңғыш Президенттің 

 тарихи-мәдени орталығының 
ғылыми қызметкері

Валерий  Қуанышғалиұлы 
Ишмұхамедов. Ол 1947 жылы 
30 қарашада Алматы облысы, 
Балқаш ауданы, Бақанас ауылын-
да дүниеге келген.

1953 жылы, алты жасында, 
ата-анасымен бірге  іргесі қала-
нып келе жатқан  Қарағандыға 
көшіп келген Валерий таңғажа-
йып ғұмырының көбін кеншілер 
астанасында  өткізіп,  шаһарын 
шынайы сүйетін байырғы тұрғы-
нына айналды. 

Ол Бейбітшілік бульварын-
дағы №1 орталық мектепті тә-
мамдап, 1969 жылы Қарағанды 
политехникалық институтын сәтті аяқтап, Кен балқыту өндірісі 
кафедрасында тұрақтады. Онда 10 жылдан астам оқытушы болып 
жемісті қызмет етті.

Одан әрі еңбек жолын Қарағанды кәсіподақтар облыстық ко-
митетінде (1979-1989 жылдар), өнертапқыштар мен рационализа-
торлардың Бүкілодақтық қоғамында (1989-1991 жылдар) жалғады. 

1992-2002 жылдар аралығында «Қазбаспасөз» бірлестігінің, 
республикалық жұмыспен қамту орталығының Қарағанды фили-
алдарын басқарды.

2003-2005 жылдар аралығында Астанада абаттандыру эле-
менттерін шығаратын жетекші зауыттың директоры болды.

Валерий Қуанышғалиұлы өзінің сан қырлы еңбек жолында әр-
дайым адалдық пен әдептілік, айналасындағы барлық адамдарға 
мейіріммен қарау сынды жалпы адамзатқа тән ізгілік құндылықта-
рын басшылыққа алды. 

Жастайынан зерде мен ішкі мәдениеттің ең жоғарғы деңге-
йімен ерекшеленді.

Валерий Қуанышғалиұлы әртарапты талантты адам болды. 
Студенттік жылдары үстел теннисінен үздік нәтижелерге қол 
жеткізіп, 1969 жылы Қарағанды облысының чемпионы атанды. 
Облыс та үстел теннисі мектебінің негізін қалаушылардың бірі 
болды.

Сондай-ақ, 17 жасынан бастап әр жазғы жексенбіде 40 жылдан 
астам уақыт бойы, 1964 жылдан 2005 жылға дейін, сол кездегі жас 
құрдастарымен бірге Бүкілодақтық Лениндік коммунистік Жастар 
одағының 30 жылдығы атындағы Қарағанды орталық саябағының 
«аула» алаңында футбол ойнады. Кейіннен бұл жер Қарағандының 
әуесқой футбол жанкүйерлерінің сүйікті орнына айналды. 

2023 жылғы 24 тамызда өмірінің 76-шы жазында ол мәңгілік 
сапарға аттанды.

Валерий Қуанышғалиұлы балалары үшін сүйікті әке, немере-
лері үшін дана тәлімгер әрі тұтас Ишмұхамедовтер әулетіне өне-
гелі өмір иесі болды. Біздің жадымызда Валерий Қуанышғалиұлы 
әрқашан ақжарқын, мейірімді, келбетті және ерекше дарынды 
адам, өз елінің нағыз азаматы болып қала береді. Валерий Қуа-
нышғалиұлы өзінің жақындары мен достарының жүрегінде мәңгі 
ұялады.

Сағынышпен еске алушылар: балалары, немерелері, жақын-
дары мен достары

№510

Валерий Қуанышғалиұлы ИШМҰХАМЕДОВ

Қасым ақсақал 1940 жылы 10 
ақпанда Балқаш көлінің маңын-
дағы Саға тауының етегінде дүни-

Ер еңбегі еленгені абзал
● ҰСЫНЫС 

Ұлттың сөзін сөйлейтін, өткен жолын ұрпаққа өнеге етер, үлгі көрсетуші, алысты пайым, параса-
тымен, даналығымен болжай алатын,  кеудесі қазынаға толы ақсақалды қадірлейтін елміз. Бүгінде 
Арқада алдымызға салып, төбемізге тұтар ақсақалымыздың бірі – Қасым Орынбетов.  Талғамы 
биік газет оқырманына бұл есім жақсы таныс. Өңірдегі журналистиканың дамуына орасан үлес 
қосқан, бүтін бір буынды баптаған қаламы жүйрік журналист һәм ұстаз. Халқының қызметіне жа-
раған қайраткер. Бүгінде сол ел арасында Қасым ақсақалымызға «Ақтоғай ауданының Құрметті 
азаматы» атағын беру мәселесі қозғалып жатыр. Сең қозғалған екен, біз де үнсіз отыра алмадық. 
Қасым Орынбетовтің еліне сіңірген еңбегін айтпақпыз. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

еге келген. Бұл – Ақтоғай ауданы. 
Осы жер Абылай ханның батыры 
болған даңқты Байжомарттың, 
атақты Орманбет бидің, Нарман-
бет ақынның мекені болған. Өзі 
осы ұлт асылдарының ұрпағы. 

«Ұстазы жақсының – ұстаны-
мы жақсы». Қасым Орынбетов – 
жазушы, әдебиет зерттеуші, Совет 
одағының батыры, әйгілі Мәлік 
Ғабдуллиннің шәкірті. Студент 
кезінде дәріс алған. Өзіне руха-
ни ұстаз тұтқан. Мәлік Ғабдул-
линнің тәрбиесімен, ықпалымен 
жазу жолына түскен. Биік таудың 
етегіне жақындап, өзі де биіктікке 
жастайынан ұмтылған. 

Алаш алыбының тәрбиесін 
көрген жігіт Қасым 1973 жыл-
дың наурызында «Жезқазған туы» 
газетіне жауапты хатшы болып 
тағайындалған. Бойындағы дары-
ны мен жиған білімі тәжірибемен 
ұштасқан жас журналист 1978-
1982 жылдар аралығында Шет ау-
данындағы «Ильич туы» газетінде 
бас редактор қызметін атқарды. 
Аудандық атқару кеңесінің депу-
таты және пленум мүшесі болған. 
Сол кезеңде жазған очерктерімен, 
портреттерімен, өзіндік стильмен 
жазылған репортаждары талғам-
ды оқырманды жалт қаратты. Қа-
зақтың арғы-бергі тарихын жақсы 
білген, ауыз әдебиетін бойына 

сіңірген, білімді журналист-
тің жалт қаратар дүниелерді 
жазуы – заңды еді. 

1992 жылы Ақтоғай ауда-
нындағы музейге басшы болып 
барды. 1995 жылға дейін қаңы-
рап, жүдеп тұрған мәдениет 
ошағын аяғынан тік тұрғызған. 
Бөлімдер ашып, жұмысты 
жүйелеген. Осы қызметімен 
өзін қарымды қаламгер ғана 
емес, білікті басшы ретінде де 
танытқан. 

Бүгінде ақсақалымыз 83 
жаста. Әлі күнге дейін ойы 
тың. Өзекті мәселелерге қа-
тысты мақалалар жазып, өз 
пікірін білдіріп отырады. 
Мәселен, таяуда газетімізге 
«Қазпошта» мемлекеттік сая-
сатқа қарсы ма?» деген мақа-
ласы басылды. Жазғанда да 
жай емес, тиер жеріне тигізіп, 
жетер жеріне жеткізіп жазды. 
Газеттің ауылдағы, тіпті, қа-
ладағы ағайынға жеткізілмеуі 
– жұрттың мәдениеті мен сау-
атының төмендеуіне әкелетінін 
айтқан. Расында алаңдататын 
мәселе. 

«Facebook» әлеуметтік 
желі парақшасында ел тарихы 
мен ұрпақ тәрбиесі хақында 
тағылымды ойлары  тұрақты 
түрде жарияланып тұрады. 

Сөз соңында, Арқа бас-
пасөзінің абызы Қасым Орын-
бетовтің «Ақтоғай ауданының 
Құрметті азаматы» атағына 
әбден лайық екеніне шүбә кел-
тірмейміз. Ер еңбегі еленгені 
абзал! 



Қарағандылықтар батут гим-
настикасынан екі бірдей ел бірін-
шілігінің жеңімпазы һәм жүлдегері 
атанды. Облыс командасы қоржы-
нында 14 медаль бар. Төрт алтын, 
төрт күміс, алты қола. Павлодарда 
өткен додаға жеті облыстың үздік 
батутшылары қатысты. Қарағанды-
ның намысын 10 спортшы қорғады.

– Бізде тұрақты команда қалыптасты. 
Спортшылар тәжірибелі. Данил Мұса-
баев, Никита Тумаков, Ерлан Тасмағам-
бетовтер – Ұлттық құрама сапында. Біз 
тапсырмаларды жоғары деңгейде әрі таза 
орындадық. Күрделі марафон төзімділік 
емтиханы болды деуге негіз бар, –  дей-
ді облыстың батут гимнастикасынан аға 
жаттықтырушы Сергей Вертянкин.

Екі жарыста да батутта жеке секіру-
ден Данил Мұсабаев жеңімпаз атанды. 
Қыркүйекте Алматыдағы жастар ара-
сындағы ел чемпионаты тұр.

● Жарияланған мақала ав  тор ларының пікірлері ре    дакция көзқарасын біл дір мейді. 
● Жарнамалар мен хабар лан дырулардың маз  мұнына жарнама беруші жауап береді.
● Газетте жарияланған материал дарды сілтемесіз көшіріп басуға болмайды. 
● Материалдың жа риялану ақысы төленген   R
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Дайындаған
Жәлел ҚУАНДЫҚҰЛЫ,

«Ortalyq Qazaqstan»

РУХАНИЯТ. СПОРТРУХАНИЯТ. СПОРТ88
● ГИМНАСТИКА

Батутшылар бабында

● КАРАТЭ

Қоржында
сегіз медаль

Каратэ спортынан «WKF Ka
zakh stan open 2023» халықара лық 
турнирі Астана шаһарында өтті. 
Қырғызстан, Өзбекстан, Фран ция, 
Ресей және Қазақстанның 650ден 
астам каратэшісі ме даль дарды 
сарапқа салды. Кенші лер астана-
сынан 22 каратэ шебері бағын сы-
нады.

Мығым дайындықпен барған жерлес
теріміз мінез танытып, шеберлігін бай-
қатты. Тартысқа толы болған турнирден 
сегіз медаль жеңіп алды.

Атап айтсақ, 42 келі салмақта 1213 
жас санатында Николетта Дегтярева II 
орынды, 1415 жас санатында Алина 
Амангельдиева (54 келі) мен Станислав 
Сухоруков (70 келі) III орынды, 1821 
жаста Никита Тарнакин (84 келі) I орын-
ды, ал, Жәнібек Амангельдиев III орын-
ды иеленді. Осы жас санатында 55 келі 
салмақта Валерия Рудаковаға, 68 келіде 
Дарья Терешинаға III орын бұйырса, 18 
жастан жоғары санаттағы 84 келіде Ни-
кита Тарнакин II орынды місе тұтты.

● ДЖИУ-ДЖИТСУ

Асылмұратқа  
қола бұйырды

Астанада алғаш рет 1420 
жас  тағы спортшылар арасында 
джиуджитсудан әлем біріншілігі 
өтті. Жарыста Ресей, Біріккен Араб 
Әмірліктері, Германия, Греция, 
Италия, Израиль сынды әлемнің 
48 елінің 1200ден астам спортшы-
сы бас қосты. Ұлттық құрама са-
пына еліміздің түпкіртүпкірінен 
168 спортшы кірді.

Түрлі жас және салмақ санаттары 
бойынша жерлестеріміз 96 медаль жеңіп 
алды. Сенімді түрде жеңіске жетті.  Оның 
31і алтын және жалпыкомандалық есеп-
те үздік үштікті қорытындылады.

Қарағанды облысынан ауқымды 
спорт додасында бес спортшы өнер 
көрсетті. Солардан суырылып шығып, 
Асылмұрат Сағындық 1820 жас сана-
тында 94 келі салмақта қола медальді 
жеңіп алды. Ол 5 жекпежек өткізіп, төр-
теуінде айқын басымдықпен жеңді.

Дирижерлік пультті қос маэстро тіз-
гіндейді. Олар – Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері, «Парасат» орденінің 
иегері Айтқали Жайымов және еңбек 
сіңірген өнер қайраткері Нұрлан Бекенов.

Бағдарлама бойынша сахнада қазақ 
және әлем классиктерінің шығармалары 
орындалады. Көрермендер назарына өз 
өнерінің шеберлері – ҚР еңбек сіңірген 

● МӘДЕНИЕТ ОШАҚТАРЫНДА

«Шалқыма» сазды
кешке шақырады 

Қарағандыда «Шалқыма» концерт залында Е.Рахмадиев атындағы Мемле-
кеттік академиялық филармонияның қазақ оркестрі өнер көрсетеді. «Астана – 
өнер ордасы» музыкалық бағдарламасы елорданың 25 жылдығына арналмақ.

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

қайраткері Анар Мұздаханова (домбы-
ра), «Құрмет» орденінің лауреаты Жанар 
Жүсіпова (қобыз), Мәдениет саласының 
үздігі Ботагөз Тәшімова (сымқобыз), ха-
лықаралық байқаулардың лауреаты Қай-
рат Жұмағалиевтің (домбыра) сазды кеші  
ұсынылмақ. Сонымен қатар, концерт 
солистері қатарында –  «Дарын» жастар 
сыйлығының лауреаты Алтынбек Әбілдә 
(баритон), халықаралық конкурстардың 
лауреаттары Фируза Рахметова (сопрано) 
және Талғат Аллаберінов бар. 

Бұл мүшәйраға республика бойынша 
18 бен 45 жас аралығындағы қырықтан 
астам ақын өлең жолдаған. Солардың іші-
нен 9 ақын жүлдеге лайық деп танылды. 
Қазылар алқасының құрамында ақын, 
Абай атындағы Мемлекеттік сыйлықтың 
иегері Ғалым Жайлыбай, ақын Бауыр-
жан Бабажан, жазушы, этнограф Төре-
хан Майбас, ақын, Қазақстан Жазушылар 
одағы облыстық филиалының төрағасы 
Жанат Жаңқаш болды. Ақын, Абай атын-
дағы Мемлекеттік сыйлықтың иегері 
Серік Ақсұңқарұлы төрағалық етті. 

Бұл мүшәйрада екі ақынға бірінші 
орын берілді. Біреуі Атырау қаласынан 
келген Әлия Дәулетбаеваға, екіншісі 
теміртаулық Әділет Шөпенге бұйырды. 
Қос шайырға 700 мың теңгеден табыстал-
ды. Екінші орын астаналық Жәнібек Әли-
манның қанжығасында. Екінші орынның 
жүлдесі – 400 мың теңге. Үшінші орынды 
Астанадан келген Ұларбек Дәлейұлы (300 
мың теңге) мен Алматыдан келген Асылан 
Тілеген (300 мың теңге) бөлісті. Ынталан-
дыру сыйлығына Салтанат Қайырбек (100 
мың теңге), Дәулет Жадырасын (100 мың 
теңге), Таңсәуле Әгенқызы (100 мың тең-
ге) және осы жолдардың авторы ие болды.

Мүшәйраның шарты бойынша ақын-
дар Қарағандыға және кеншілерге өлең 
арнады. Ақын, Қазақстан Жазушылар 
одағы облыстық филиалының төрағасы 
Жанат Жаңқашұлының пікірінше, бұл 
жыр додасының деңгейі жоғары. 

 – Бұл жолы екі ақынға бірінші орын-
ды беруді ұйғардық. Өйткені, келіп түскен 
өлеңдердің деңгейі биік. Жақсы өлеңге 
жақсы жүлде бергенді жөн санадық. Өз 
бағасын алуы тиіс. Қазақтың дарынды, 
біртуар ақындары қазылық етті. Жүлде-
герлерді анықтау оңай болмады. Мүшәй-
раның мақсаты —  кенді өлке Қарағанды-
ның топырағында өткен тарихи оқиғалар 
мен тұлғалар тағылымын дәріптеу, өлең 
өзегіне айналдыру һәм кеншілер өмірін 
жырға қосып, еңбек жолын насихаттау, – 
деді Жанат Жаңқашұлы. 

Әуелде ақындар үшін 6 жүлде 
ғана тағайындалыпты. Қазылардың 
шешімімен тағы қосымша 3 жүлде қо-

● МҮШӘЙРА

Кенші даңқы – қара өлеңде
Қарағандыда кеншілердің даңқын жырмен асқақтатуды мақсат тұтқан «Кенді өлке – Қарағанды» атты республика-

лық мүшәйра өтті. Жыр додасын Қарағанды қаласының әкімдігі ұйымдастырды. Жүлдегерлер шаһардың орталық сая-
бағындағы сахнада марапатталды. Шара кезінде өлеңмен бірге жаңбыр жауды. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

сылған. Әкімдіктен бөлінген қаражаттан 
бөлек демеушілерден де қолдау болған. 
Ұйымдастырушылар Арқаның арда аза-
маты Нұргелді Омархановқа, атымтай 
Бекзат Қомарұлына және «Exim Artis» 
компаниясына алғыс білдірді. 

Кеш барысында Арқаның танымал 
әншілері Медет Осатаев, Арайлым Жүке-
нова, Саян Бөдес, Нияз Қанафия, Нұрбек 
Шабан ән шырқады.

Кезінде қазақтың даңқты ақыны 
Жұмекен Нәжімеден мен жазушысы 
Бердібек Соқпақбаев Қарағанды шахтала-
рында еңбек етіп, кеншілікті шығармала-
рына арқау еткен. 

Назарларыңызға бірінші орын алған 
атыраулық Әлия Дәулетбаеваның өлеңін 
ұсынамыз.
ҚАРАҒАНДЫ

2017 жылғы сурдлимпиада ойында-
рының жеңімпазы, таэквондошы Аян 
Әбдіраш қуанышын жасыра алмады. Ту-
мысынан құлағының кемістігі бар жас 
спортшы өз еңбегі мен қабілетіне дән риза.

– Бізді елеп жатқан елжұртқа мың 
алғыс. Әкімдіктің бұл сыйы біздің ба-
рар жер, басар тауымыз жоқтығынан 
емес, керісінше, бізді одан әрі дамы-
тып, еларалық додаларға жігерлендіруі 
деп білемін. Алдағы халықаралық до-
даларда ел абыройын асқақтату үшін 
барымды саламын, – деді спортшы Аян 
Әбдіраш. 

Сонымен қатар, Бразилиядағы 
сурдлимпиада ойындарында ұлттық 
құраманың ұпайын түгендеген Айжа-
мал Әбдіқатова, Нұрдәулет Жақып, Аян 

● СУРДЛИМПИАДА

Жеңімпазға тарту
Қарағанды қаласының әкімі Мейрам Кожухов сурдлимпиада жүлдегер-

леріне пәтер кілтін табыстады. Конституция күні мерекесіне орай ұйымдас
тырылған бұл сыйлық – чемпиондарды одан сайын қанаттандыра түсті. 

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

Әбдіраш, Виктор Фрундин секілді мықты 
таэквондошылар еді. 

Ал, Виктор Максименко Польшаның 
Варшава қаласында өткен қысқы сурд-
лимпиада ойындарында шахматтан 
жеңімпаз атанған. 

– Қарағанды қаласы – Геннадий Го-
ловкин, Шавкат Рахмонов, Алан Құр-
манғалиевтерді баптап шығарған өлке. Ел 
намысын қорғап жүрген қарағандылық 
құраманың орны еліміз үшін қашанда 
бөлек. Ал, соның ішінде, сурдлимпиада 
спортшыларының орны мен үшін ерекше, 
– деп атап өтті Мейрам Кожухов. 

Бес спортшының бесеуі де қараған-
дылық спорттың дамуына өз үлестерін 
қосып жүрген азаматтар. Олардың қазір-
гі дайындығы өте мығым. Ел намысын 
әлемдік аренада қорғау олар үшін мақта-
ныш деп білеміз.
ҚАРАҒАНДЫ

Мойыныма байланғандай қыл шылбыр,
Тұңғиыққа тартады ылғи тылсым дүр.
Қақыратып Қарағанды кеудесін,
Қара жердің астында бір дүрсіл жүр.

Сол дүрсілден жететіндей бір хабар,
Естіген жан жер бауырлап тыңдаған.
Елеңдейді есі кеткен дүние – 
бағаналар, мұнаралар, мұржалар.

Қияметке куә болып не түрлі,
Қайырылмасқа бұрдың ба екен бетіңді?..
Жербетілік жәдігөйлеу арманды,
Қарағанды менсінбейтін секілді...

Қызылжасыл қызықта жоқ шатағы,
Қабірдің де қаймықтырмас қаһары.
Сұрғылт өңді сұстысұсты жігіттер,
Шыңырауға еніп бара жатады.

Еніп бара жатады олар тереңге,
Жаны маздақ өңшең қайсар өрендер.
Ол көздерден ұшқан көкшіл сәулені
Бере алмайды ең бір шыншыл өлең де.

Күрсінгенде сол кеуделер мың бұрау,
Оқиды екен бізге жұмбақ бір дұға.

Ол дұғаға елтиді тек тас таулар,
Оқпандар мен үңірейген ұңғылар.

Сол бір солқыл болар ма еді мұнша зор,
Елтиді оған сағымды көл, сұрша бел.
Тас түнекті жарып өтіп келеді,
Маңдайына күн байлаған мың сан ер.

Құрыш қолдар кен қыртысын қопарып,
Тасты үккенде тайсалтатын қаһары.
Жер астының аспаны бар кәдімгі,
Күн күркіреп, жасын ойнап жатады.

Тар қапасты тілгілесе мың алау
Сол дүрсілге мүмкін бе екен шыдамау?..
Кім біледі жұмыр жердің жүрегі
Осы тұста соғып тұрған шығар ау...

Бұл жақта да тосып тұрар қақпан сан,
Қаскірпігін қара күйе, қапқан шаң.
Жер бетіне таратады жылуын,
Сол зынданнан заңғар ұлдар жаққан шам.

Көрлаһатқа түсер күнде тіріде,
Сол ұлдарда тұрпат бөлек, сірі дем.
Қарағанды тұлпарлары қырда емес,
Кісінейді шыңыраулар түбінен.

Дүрсіл... Қарағанды бір қараған секілді,
Күйе басқан кірпіктерін сәл ашып...

 Жұмекен
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